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Nyári egyetem ek -  Az igényes fesztivé If eel ing
A tavaszi szemeszter és a vizs
gák végeztével befejeződik a 
tanév, de a tudás kapui nem 
zárulnak be, sokkal inkább új 
lehetőségek nyílnak meg a ka
landvágyé hallgatók számára. 
Utazás, kultúra, új emberek: 
a nyári egyetemek szezonja 
hamarosan kezdetét veszi. A 
jelentkezési időszak már ja
vában zajlik, de az igazi felfe
dezésre még egy pár hónapot 
várni kell.

A 2-8 hetes nyári egyetemi prog
ramok elsősorban a fogadó ország 
kultúrájának, művészetének meg
ismerésére, illetve a pályázó nyelv
tudásának tökéletesítésére nyújta

nak lehetőséget. Természetesen ez 
elsősorban nem tantermi környe
zetben valósul meg, hanem egy 
intenzív irányított program kere
tében, ahol alkalom nyílik világot 
látni és új tapasztalatokat szerezni. 
Egy ilyen utazás során a kulturális 
sajátosságokat egy valódi nemzet
közi közösség tagjaként lehet belé
legezni.
De mikor, meddig és legfőképp 
hová? Jó közgazdászként a válasz: 
attól függ! Hiszen megannyi or
szág, intézmény és szervezet kínál 
nyári programokat.
Az AEGEE diákszervezetben érde
keltek számára ez a válasz könnyű, 
hiszen aki tagsággal rendelkezik, 
az szabadon válogathat az aktuáli
san meghirdetett nyári egyetemi le
hetőségek közül. A jelentkezés áp
rilis végéig tart, ezután bírálják el a

pályázatokat. A szervezet nagy elő
nye, hogy a részvétellel járó anyagi 
terhek is enyhébbek az átlagosnál. 
Aki más úton szeretne részt venni 
hasonló programokon, annak ér
demes szétnéznie az Egyetemünk 
honlapján lévő lehetőségek között. 
Itt országonként, azon belül is felső- 
oktatási intézmények szerint keres
hetünk optimális úti célt. Az egyes 
intézmények programjai jelentősen 
eltérhetnek és rendkívül változa
tosak mind a nyújtott szolgáltatás, 
mind az anyagiak tekintetében.
Ha ennél többre vágyunk, és elég 
rátermettnek érezzük magunkat 
egy kedvezőbb feltételeket biztosí
tó ösztöndíjra, érdemes utánanéz
ni a Magyar Ösztöndíj Bizottság 
pályázatainak. Ezen ösztöndíjak 
elnyeréséhez azonban jelentősen 
több dokumentumot kell benyújta

ni. Mindebből arra következtethe
tünk, hogy a magasabb támogatás 
komolyabb feltételeket szab, s csak 
ezek teljesítésével lehet elnyerni 
egy-egy ilyen ösztöndíjat. Fontos 
kiemelni, hogy az adott célország 
nyelvismerete ez esetben feltétel, 
nem pedig előny, mégis érdemes 
pályázni az aktuális felhívásokra, 
ha megfelelünk az elvárásoknak. 
Természetesen mindezeken kí
vül számos más úton is lehet nyári 
egyetemekre jelentkezni, akár ösz
töndíjjal, akár önköltségen. A cél 
ugyanaz: egy nyári kaland külföl
di környezetben. Egy nyaralással 
egybekötött külföldi tanulmány
út, ahol nincsenek követelmények, 
csak új ingerek, új tapasztalatok és 
kulturális sokszínűség.

TÓTH TAMÁS

Rövidhírek

Ö tödjére is a legjobb m árkák
között a C orvinus

Az elmúlt évek sikereit követő
en 2015-ben ötödik alkalommal 
is elnyerte a Superbrands címet 
a Budapesti Corvinus Egyetem. 
A Magyarországon 2004-ben in
dult nemzetközi Superbrands 
program a világ legjelentősebb 
márkaértékelési rendszere, 
amely közel kilencven ország
ban azonos ismérvek alapján dí
jazza a vezető márkákat. A díj 
szakmai alapon emeli ki a leg
jobbakat, tovább hangsúlyozva 
a BCE stabil szerepét és presztí
zsét a felsőoktatás és a gazdasá
gi élet területén.

M ost m utasd meg!
Továbbra is várja lelkes részt
vevőit a „Most mutasd meg! - a 
Prezi". A tavaly tavasszal indí
tott ingyenes tréning népszerű
ségének köszönhetően az idei 
évben is több alkalommal vár
ja az érdeklődőket. A fél órás 
képzés során betekintést nyer
hetünk a Prezi működésébe. A 
könyvtár által indított tréning 
magyar és angol nyelven is el
érhető. További információkért 
és a jelentkezéshez keresd fel a 
könyvtár honlapját!

Em berek, ak ik  m ellett e lm ész
Elnyűtt, régi ruhák, műanyag 
poharat szorongató megszür
kült kezek s a kis táblácska, mely 
hirdeti: „Kérem, segítsenek!" -  
Mindannyian tudjuk, kikről van 
szó, de általában nem figyelünk 
rájuk. Ez ihlette meg Kása Steve 
István fotóriportert és Kimmel 
Zsolt festőt az „Emberek, akik 
mellett elmész" című kiállítás 
létrehozására. Az alkotások kö
zött találkozhatunk meghök
kentő és szomorú, de vidám és 
optimista történetekkel is. A ki
állítás április 17-ig, a BCE Egye
temi Könyvtár oktatótermében, 
nyitvatartási időben ingyene
sen látogatható. Az eseményről 
bővebben a Corvinus Online 
blogon olvashatsz.

T anin tézettő l az A k adém iáig
Február végén nyitotta meg 
kapuit a Budai Campusról szó
ló intézménytörténeti kiállítás. 
A projekt az Entz Ferenc Könyv
tár és a Rerrich Béla Tájépítész 
Szakkollégium szervezésében 
valósult meg. A kiállítás meg
tekinthető a Villányi út 29-43. 
szám alatt található K épület II. 
emeletén, az elnöki tanácsterem 
előterében.

KNEIFEL JANKA

A média és a reklám  
világa testközelből

A 21. század digitális világában 
mindenütt jelen van a média, a rek
lámok pedig észrevétlenül hatnak 
ránk. Érdekel a média- és reklám- 
ügynökségek világa, és szívesen 
megismernéd a szakterületet köze
lebbről? Úgy gondolod, szuper és 
különleges ötleteid vannak, amiket 
kreatívként kamatoztatnál? Vagy 
inkább a számok és adatok embe
re vagy, s azt térképeznéd fel, hogy 
egy-egy terméket kiknek és hogy le
het a legjobban eladni? Esetleg ma
guknak a reklámoknak a kivitelezé
sében vennél részt?
Ha magadra ismertél, és lenne ked
ved bepillantani ezekbe a folyama
tokba, vagy éppen azt sem tudod, 
mi fán terem az ügynökségek mun
kája, eljött a Te időd! A Magatar
tástudományi és Kommunikáció
elméleti Intézet ismét megszervezi 
szakestjét a média iránt érdeklődő 
hallgatóknak, akik most az ügy
nökségek munkáját és működését

ismerhetik meg részletesebben. Az 
eseményre április 14-én kerül sor 
17:20-tól a C épület VIII. előadójá
ban. A meghívott szakemberekről 
és további fejleményekről az MKI 
Facebook oldalán értesülhetsz, me
lyet könnyen elérhetsz az alábbi QR- 
kód segítségével.

MUHELEMESE
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Március 4-én Bod Péter Ákos 
indította útjára a FAKT Szak- 
kollégium Monetáris Politika 
Előadássorozatát, két héttel 
később pedig Surányi Györ
gyöt láttuk vendégül. Mind
két korábbi jegybankelnököt 
arra kértük fel, mutassák be 
saját elnökségük kihívásait és 
az azokra adott válaszokat.

Előadóink megvilágították azt a 
makrokörnyezetet, amelyben a mo
netáris politikának működnie kel
lett. Bőd Péter esetében ez maga a 
rendszerváltás és a hozzá kapcsoló
dó tranzíciós válság volt. Előadónk 
az eredmények közül kiemelte a 
gyors intézményi fejlődést és a va
lutatartalék szintjének emelését. 
Surányi a makrokörnyezet bemuta

tásával tette világossá a '95-ös sta
bilizációs csomag szükségességét. 
Mind a költségvetés, mind a folyó 
fizetési mérleg hiánya 10% körül 
volt, tehát klasszikus ikerdeficit 
helyzet alakult ki. Ebben a helyzet
ben a gazdaságpolitika egyszerre 
épített a fiskális, a monetáris és a 
jövedelempolitikára. Az összhang 
nélkülözhetetlen volt. A fiskális po
litikából a fogyasztási javakat ter
helő 8%-os vámpótlékot emelhet
jük ki, míg a monetáris politikát az 
árfolyam csúszó leértékelése jelle
mezte. A stabilizáció érdeme, hogy 
a fájó reálbércsökkenés mellett a 
munkanélküliség nem növekedett. 
A részletes összefoglalók megta
lálhatóak a fakt.org.hu honlapon. 
Az előadássorozat áprilisban újabb 
jegybankárral folytatódik. Sok sze
retettel várunk minden érdeklődőt.

NÉMETH KRISZTIÁN

A Rajk László Szakkollégium 
idén ünnepli 45. születésnap
ját. A kollégium alapítása óta 
egyetemisták százainak éle
tét változtatta meg. A tehet
séggondozás mellett segített 
hallgatóinak közösségileg is 
kiteljesedni, hogy megvalósít
sák álmaikat, és felkészültek 
legyenek a társadalom egészét 
érintő kérdésekben. A Rajk 
azonban nem csak saját tagjai
nak fejlődését tekinti céljának. 
A kollégium a megalakulása 
óta állandó figyelemmel kíséri 
környezetét, részt vesz annak 
formálásában is.

1970 óta rengeteget változott a vi
lág, s ehhez az intézménynek úgy 
kellett alkalmazkodnia, hogy köz
ben megtartja alapvető értékeit: a 
tudásvágyat, szakmai igényességet,

proaktivitást és a társadalmi érzé
kenységet. Ezeket pedig nemcsak a 
kollégisták felé kívánta közvetíteni, 
hanem az erre nyitott külvilág felé is. 
A Rajk 45 éve alatt ezen értékeket 
céljaként kitűzve különböző esz
közökhöz nyúlt, hogy segítse a leg
újabb szakmai témák és a legelis
mertebb gazdasági gondolkodók 
magyar köztudatba való behozását, 
reagáljon a magyar társadalom ége
tő problémáira (mint a mobilitás hi
ánya), vagy széles egyetemi közeget 
érintő diskurzusokat kezdeményez
zen. Ma a tagjainkra nagy szakmai 
hatást gyakorló közgazdaságtani és 
üzleti gondolkodókat díjazó Neu
mann- és Simon-díjunkkal, a fiatal, 
nehéz helyzetben lévő, de tehetséges 
fiatalokat megsegítő Szabó Kálmán 
Tehetségprogrammal,* a Szexi Köz- 
gazdaságtan előadássorozattal, il
letve az utóbbi 45 évben kiszélese
dett szakkollégiumi mozgalomban 
való aktív szerepvállalással próbál
juk ezen örök célokat teljesíteni.

közgazdász
BUDAPEST! C tm VIN U S E G Y E T “ f\ 
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Jegybankelnökök  
a Közgázon

45 éves a Rajk

Jelentkezz nyári egyetemre 
az AEGEE-Budapesttel! su MMER

UNIVERSITIES 

EXPLORING EUROPEAN CULTURAL DIVERSITY ICE 1388

Az AEGEE nevű európai diák- 
szervezet idén 69 nyári egye
temmel vár Téged Európa 
legkülönbözőbb pontjain, ösz- 
szesen 101 város szervezésé
ben.

Mi is az a nyári egyetem? Nagyjá
ból két hét városnézés, tengerpar
ti pihenés, sportolás és az esti bu
lik külföldön, harminc európai fi
atal társaságában. Emellett termé
szetesen a legtöbb helyen lehető

ség van nonformális tanulásra is 
workshopok keretében olyan témák
ban, mint például a sport, történe
lem, művészetek, nyelvtanulás vagy 
környezetvédelem.
A jelentkezéshez mindössze any- 
nyit kell tenned, hogy befizeted az 
AEGEE-Budapest éves tagdíját, majd 
a regisztrációt követően egy angol 
nyelvű motivációs levéllel jelentke
zel a kiválasztott nyári egyetemre. 
Ha megtetszettek nyári egyeteme
ink, csatlakozz a „Jelentkezz Nyá
ri Egyetemre AEGEE-Budapesttel!"

nevű Facebook eseményünkhöz. Itt 
minden információt és segítséget 
meg fogsz találni, továbbá itt fogjuk 
hirdetni infó- és élménybeszámolós 
estjeinket és a motivációslevél-író 
tréningünket is, amelyek mind azért 
lesznek, hogy segítsék és megköny-

nyítsék a jelentkezésedet! A nyári 
egyetemek listáját és részletes leírá
sát itt találod: www.aegee.org/su. A 
jelentkezés határideje április 24., de a 
pár napos átfutási idő miatt semmi
képp ne hagyd az utolsó pillanatra!
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Varázslatos SG K Kari Napok
A Studium Generale a Buda
pesti Corvinus Boszorkány- 
és Varázslóképző Egyetem 
hivatalos RBF-felkészítője. 
Célunk, hogy a mugli szár
mazású diákokat felkészít
sük a minden év májusában 
esedékes Rendes Bűbájos 
Fokozat vizsgára, mely elen
gedhetetlen ahhoz, hogy a 
varázslócsaládból érkezők
höz hasonlóan felvételt nyer
jenek az intézménybe.

Tanáraink számmisztikát, mágia
történetet és galleontant oktat
nak, továbbá a muglik közt elter
jedt interneten keresztül biztosí
tanak lehetőséget a felkészülésre. 
És mindezért egy knútot sem kell 
fizetni!
Ahogyan az évente megrende
zett „Maratonokért" sem, melye
ken minden érdeklődő diák részt 
vehet. Itt kidolgozzuk, és ápri
lis 20-22-ig prezentáljuk az ösz- 
szes szóbeli RBF mágiatörténet és 
galleontan tételt, számmisztiká
ból pedig április 27-29-ig minden 
témát átismétlünk a diákokkal.

Lehetőséget biztosítunk szóbeli 
próbavizsgára, ahol a tanulók va
lós stresszhelyzetben, de tét nél
kül kipróbálhatják magukat.
De mit is szolgál a készülés és pró
bavizsgázás? Szeretnénk, hogy a 
diákok olyan eredményt érjenek 
el a Rendes Bűbájos Fokozat vizs
gán, amellyel bekerülhetnek az 
áhított varázslóképzőbe, valamint 
hogy a természetes vizsgadrukkot 
kellő rutinnal kezeljék, és a pilla
natnyi stressz ne befolyásolja a 
meghallgatás kimenetelét. 
Reméljük, hogy felkészítőinknek 
köszönhetően diákjaink magabiz
tosan szóbeliznek, varázslatos ka
landként gondolnak vissza életük 
egyik legnagyobb megpróbáltatá
sára, és elégedetten mondják majd 
júniusban: Csíny letudva!

Idén április 20. és 23. között 
rendezzük meg a K Kari Na
pokat az egyetemi polgárok 
számára.

Az eseményt 20-án, hétfőn reggel 
9 órakor a Coca-Cola testébresz
tő focikupa előselejtezője nyitja 
meg, majd 18 órakor kezdődik a 
Corvinus Fashion Night, ahol a 
modellekké avanzsált hallgatók 
mutatják be divattervezők kollek
cióit. A nyertes modell részt vehet 
a Supermodell of The Year rendez
vényen.
Kedden a szakmaiságé a főszerep, 
így többek között a Coca-Cola HBC 
előadásán hallhattok információ
kat a cég kereskedelmi csatorna
menedzsmentjéről. Este kezdődik 
a Mentorest, ahol lehetőségetek 
lesz adott felsővezetőkhöz pályá
zat útján bekerülni. A kellemes 
hangulatú, vacsorával egybekö
tött kapcsolatépítéshez a helyszínt 
idén a Google Ground biztosítja. 
Emellett részt vehettek a teqball 
bajnokságon is, amelynek nyerte
se az országos döntőbe jut. 
Szerdán három-ötfős hallgatói 
csapatok mérik össze kreativitá
sukat, ügyességüket, tudásukat

az egész napos diákvetélkedőn, 
ahol a támogató vállalatok is já
tékokkal készülnek. Délután ren
dezzük meg startupversenyünk 
döntőjét: az egyetemközi selejte
zőből bejutott csapatok szakmai 
zsűri előtt mutatják be ötletüket, a 
győztes több százezer forint érté
kű segítséget kap terve megvaló
sításához. Az sem fog unatkozni, 
aki profi szakemberektől szeret
ne tanulni: szerdán tart előadást a 
Kitchen Budapesttől Szauer Tamás 
és Dietz Miklós, a McKinsey part
nere, és Michele Orzan, a Europe
an Chamber elnöke.
A csütörtök a megmérettetéseké. 
Reggeltől a BEAC-on a Coca-Co
la testébresztő focikupa döntős 
csapatai mérkőznek meg az első 
helyért, és a röplabdások is ver
senyezhetnek. Eközben a gasztro
nómia szerelmesei főzőversenyen 
próbálhatják ki magukat, ahol egy 
adott ételt kell elkészíteniük. Per
sze ezalatt a Fővám téren sem áll 
meg az élet: a 245 csapat részvéte
lével megkezdődött középiskolás 
verseny tíz legjobbja méri össze 
tudását.

Minden hallgatót várunk a K Kari 
Napokon!

EVK-felvételi Jegybankelnökök  
a KözgázonA márciusi bevonó tábor után 

az április talán még nagyobb 
izgalmakat tartogat számunk
ra, és reméljük, számotokra 
is, hiszen elérkezett a felvételi 
időszaka. Most egy kis bete
kintést engedünk a kulisszák 
mögé, hogy meggyőzzünk, 
mindenképpen érdemes el
jönnöd.

Első lépésként Neked csupán any- 
nyi a dolgod, hogy április 13-án 
vagy 14-én (Te döntesz) 19:10-kor 
részt veszel az írásbeli fordulón. A 
teszt főként általános tájokozottsá- 
got, személyiségjegyeket és gon
dolkodásmódot fog mérni, és még 
annyit elárulhatunk, hogy szükség 
lesz a kreativitásodra is. Inkább 
szórakoztatónak fogod találni, 
mintsem hosszúnak vagy stresz- 
szesnek. Amennyiben továbbju
tottál, egy egész napos szóbeli for
dulóra invitálunk majd a Kinizsi

koliba. Úgy képzeld el, mint egy 
AC napot a cégeknél, ahol több fel
adatban kell magad megmutatnod. 
Ezáltal nem csak belekóstolhatsz 
picit, hogy milyen EVK-snak lenni 
(hiszen eltöltesz velünk egy egész 
napot), hanem kipróbálhatod ma
gad élesben is egy ilyen típusú in
terjún, és a jövőre nézve hasznos 
tapasztalatokat szerezhetsz.
Hogy pontosan mit is keresünk 
Benned? A legfontosabb a motivá
ció, tudásvágy és barátságos, nyi
tott személyiség. Mi is mind mások 
vagyunk, különféle érdeklődési 
körrel és célokkal, de éppen ezért 
alkotunk egy erős és sokszínű kö
zösséget, ahol egymást segítve fej
lődünk. Mostantól Te is részese le
hetsz mindennek! Gyere el a felvé
telinkre, és add meg magadnak és 
nekünk a lehetőséget, hogy megis
merjünk!
Találkozunk az írásbeli fordulón! 
Részletes információt a pontos 
helyszínről hírlevelünkön keresz
tül, valamint Facebook-oldalunkon 
olvashattok majd.

Március 4-én Bőd Péter Ákos 
indította útjára a FAKT Szak- 
kollégium Monetáris Politika 
Előadássorozatát, két héttel 
később pedig Surányi Györ
gyöt láttuk vendégül. Mind
két korábbi jegybankelnököt 
arra kértük fel, mutassák be 
saját elnökségük kihívásait és 
az azokra adott válaszokat.

Előadóink megvilágították azt a 
makrokörnyezetet, amelyben a mo
netáris politikának működnie kel
lett. Bőd Péter esetében ez maga a 
rendszerváltás és a hozzá kapcsoló
dó tranzíciós válság volt. Előadónk 
az eredmények közül kiemelte a 
gyors intézményi fejlődést és a va
lutatartalék szintjének emelését. 
Surányi a makrokörnyezet bemu
tatásával tette világossá a '95-ös

stabilizációs csomag szükséges
ségét. Mind a költségvetés, mind 
a folyó fizetési mérleg hiánya 10% 
körül volt, tehát klasszikus iker
deficit helyzet alakult ki. Ebben 
a helyzetben a gazdaságpolitika 
egyszerre épített a fiskális, a mo
netáris és a jövedelempolitiká
ra. Az összhang nélkülözhetet
len volt. A fiskális politikából a 
fogyasztási javakat terhelő 8%-os 
vámpótlékot emelhetjük ki, míg 
a monetáris politikát az árfolyam 
csúszó leértékelése jellemezte. A 
stabilizáció érdeme, hogy a fájó 
reálbércsökkenés mellett a mun
kanélküliség nem növekedett.
A részletes összefoglalók meg
találhatóak a fakt.org.hu honla
pon. Az előadássorozat áprilisban 
újabb jegybankárral folytatódik. 
Sok szeretettel várunk minden ér
deklődőt!

NÉMETH KRISZTIÁN
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Sikeres élettörténetek  
első kézből

kaphatod a hozzávalókat a sikeres 
karrier receptjéhez.
Ugyancsak ajánljuk figyelmedbe a 
Jobline Női Karriernapot. Ha sze
retnél megismerkedni olyan cé
gekkel, ahol a munkahely és a ma
gánélet egyensúlya nem jelenthet 
akadályt, látogass el május 16-án a 
Millenáris parkba! Böngészés köz
ben keresd fel az Effemine standját 
is, ahol karriertervezési- és stílus- 
tippeket kaphatsz. Emellett idén is 
meghallgathatsz egy izgalmas elő
adást Görög Ibolyától „Csak stílu
sosan! Mit diktál a protokoll az ál
láskeresésben?" címmel.

Idén először indítja el az 
Effemine a Sikeres élettörté
netek előadássorozatot, me
lyen megismerkedhetsz több 
üzletág olyan női vezetőjével, 
aki már megjárta a siker rögös 
útját, és igazán elismertté vált 
a munkájában.

Idén először indítja el az Effemine 
a Sikeres élettörténetek előadásso
rozatot, melyen megismerkedhetsz 
több üzletág olyan női vezetőjével,

aki már megjárta a siker rögös útját, 
és igazán elismertté vált a munká
jában.
Március 17-i első előadásunkon már 
találkozhattál Kovács Krisztinával, 
aki több mint hét éve a HP magyar- 
országi leányvállalatának HR-igaz- 
gatója. A következő alkalommal két 
vendégünk is lesz: Szabó Eszter, a 
GE közép- és kelet-európai régió 
Corporate kommunikációs és Pub
lic Affairs igazgatója és Nagy Beáta, 
a Corvinus egyetemi docense, akit 
már láthattál a Női vezetők -  sze-

repmodellek című tárgy előadásain. 
Érdekel a pénzügy? Akkor Cziniel 
Eszter, a L'oreal pénzügyi vezetője 
biztosan sokat tudna mesélni Ne
ked a karrierlehetőségekről ezen a 
területen. Az előadássorozatot Heal 
Edina zárja, aki 2010 óta a Google 
Magyarország vezetője. Gyere el és 
kérdezz vendégeinktől, így meg-

További információért kövesd 
Facebook oldalunkat!

HORVÁTH REBEKA

Megszűnik a kommédia?Ide veled, nyelvvizsga!

A „Fokozatváltás a felsőok
tatásban stratégia” szerint 
2020-tól csak azok a diákok 
kerülhetnek be alap- vagy 
osztatlan képzésre, akik leg
alább egy B2-es szintű, azaz 
középfokú nyelvvizsgával 
(vagy azzal egyenértékű ok
irattal) rendelkeznek, illetve 
minimum egy emelt szintű 
érettségi vizsgát tesznek.

A kormány nemrég benyújtott ter
vezetével egyfajta „teher alatt nő a 
pálma" módszert kíván alkalmaz
ni. Na de kinek a kertjében?
A kitűzött cél egyfelől az általá
nos- és középiskolai nyelvoktatás 
minőségének fejlesztése, amely 
nem alaptalan, hisz a jelenlegi ok
tatási módszerek fényében a tanu
lók többsége képtelen a nyelv terü
letén (is) különtanár nélkül ered
ményeket elérni.

Másfelől a változás várhatóan ösz
tönzőleg hat azon diákok számára, 
akiknél a diplomához szükséges 
nyelvvizsga-követelmények telje
sítése később egyébként problémát 
jelentett volna, s ez tömegesen for
dult elő az utóbbi időkben.
A fentiek tekintetében az érett
ségizők körében az egyre na
gyobb népszerűségnek örvendő 
„gap year" is új értelmet nyerhet. 
Az egyéves „tanulmányi szüne
tet" eddig elsősorban azok a diá
kok iktatták be a középiskola és az 
egyetem közé, akik tanácstalanok 
voltak jövőbeli terveiket illetően, 
így „önfelfedező" útra indultak, 
önkénteskedtek vagy dolgoztak. 
Ezúttal azonban a biztos nyelvtu
dás megszerzése is a repertoárba 
kerülhet, s külföldi tapasztalat- 
szerzés felé terelheti a fiatalokat. 
Nincs forgatókönyv, így csak talál
gatni lehet, hogy ki az, aki megy, 
és ki az, aki marad...

HALKÓ PETRA

Bizonyos alap- és mestersza
kok megszüntetésének ter
vezetétől volt hangos a média 
március 11-én. A „Fokozat
váltás a felsőoktatásban” stra
tégia szerint 2016 szeptem
berétől nem indítanák többek 
között a kommunikációs sza
kokat, a folyamatban lévő
ket pedig fokozatosan kive
zetnék. Egyes képzések már 
kizárólag önköltséges for
mában indulnának, a kom
munikációval kapcsolatosan 
pedig az is felmerült, hogy 
csak a Nemzeti Közszolgálati 
Egyetemen lehetne tanulni.

Aggodalmunk nem volt alaptalan, 
hiszen Palkovics László államtit
kár korábban is utalt már rá, hogy a 
gazdaságilag nem nyereséges sza
kok helyett a műszaki-informatikai 
képzésre kellene nagyobb gondot 
fordítani. Hatalmas felháborodás 
követte a tervezetet, hiszen a KSH 
eredményei is azt mutatják, hogy a 
bölcsészek és a kommunikátorok 
mintegy 79 százaléka diplomás 
foglalkozásban tud elhelyezkedni. 
Nem sokkal később az RTL Klubon 
Palkovics már azt nyilatkozta, szó 
sincs arról, hogy megszüntetnék a 
szakot, csupán felülvizsgálják azt, 
mert jelenleg négyféle ilyen okta
tás folyik Magyarországon, köztük 
olyanokkal, melyek valóban nem 
elégítik ki megfelelően a mun
kaerő-piaci igényeket. Tisztázta,

hogy az NKE mint a képzés kizáró
lagos oktatója fel sem merült, majd 
hozzátette, április közepén fognak 
dönteni, jelenleg csupán szerették 
volna felmérni a tervezetre adott 
reakciókat.
A tervek szerint a hallgatóknak 
kompetenciateszteket kell kitöl
teniük a képzés elején és végén, 
hogy láthatóvá váljon a fejlődésük. 
Emellett a tervek szerint 2020-ra 
nagyjából 15 százalékkal kevesebb 
szak közül lehet majd választani. 
Elkülönítenék az egyetemet és az 
alkalmazott tudományok egyete
mét, lehetővé tennék közös képzé
sek indítását, valamint közösségi 
főiskolákat is létrehoznának. Felül
írják az államilag támogatott he
lyek és az önköltséges képzés kö
zötti átsorolás szabályait is.
A Magyar Kommunikációtudomá
nyi Társaság hamarosan a kommu
nikáció szak létjogosultságának 
megvédésére irányuló párbeszéd
re hívta a közvéleményt, illetve az
óta hivatalosan is állást foglalt, s 
ennek kapcsán konferenciára hívja 
mindazokat, akik szeretnének ki
állni a kommédia mellett. Előzete
sen regisztrálni április 19-ig lehet a 
helyzet.mktt@gmail.com címen.

DENGYEL DÓRA
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Ez egy elszakíthatatlan barátság az uszodával -  interjú Czmarkó Gergővel

Czmarkó Gergő utánpótlás 
válogatottként kezdte vízi- 
labdás karrierjét, később a 
magyar bajnoki, majd a Bu- 
dapest-bajnoki címet is meg
szerezte. Jelenleg a Corvinus 
férfi vízilabdacsapatának kapi
tánya, és vezetésével a harma
dik Magyar Egyetemi és Főis
kolai Vízilabda Bajnokság első 
fordulóját száz százalékosan, 
három győzelemmel zárták. 
Gergő jelenleg Kereskedelem 
és marketing szakos, harmad
éves hallgató egyetemünkön.

Mióta vízilabdázol?
A 2000-es évek elején kezdtem, 
nagyjából 13-14 éve.

Miért pont ezt a sportágat vá
lasztottad?
A szüleim négyéves koromban egy 
úszó óvodába írattak be, itt kezdtem 
el megbarátkozni az uszoda világá
val, és ebből elszakíthatatlan barát
ság lett. Hét év után váltani szeret
tem volna egy játékosabb, izgalma
sabb sportra, és pont ekkor zajlott a 
2000-es olimpiai mérkőzés Sydney
ben. A vízilabdacsapat bajnok lett, 
ami egy hatalmas lökést adott.

Hogyan jött a Corvinus csapa
ta? Játszol mellette máshol is?
Alapvetően a Hegyvidék Ybl sze

nior csapatában játszom, az egye
temi vízilabda kiegészítésként jött. 
2013-ban megkeresett egy korábbi 
vízilabdatársam, és megszerveztük 
a csapatot, akikkel indulhattunk az 
első vízilabda MEFOB-on. Három 
hét alatt kellett összeszednünk az 
embereket, és komoly küzdelmek 
árán meg tudtuk nyerni a versenyt.

Mivel foglalkozol az edzések 
mellett?
Jelenleg egy médiaügynökségnél 
dolgozom, ami nagyon jól jön a 
Kereskedelem és marketing szak 
után. Igyekszem a szabadidőmet 
is aktívan tölteni: szeretek utazni, 
zenét hallgatni, a legújabb kedvenc 
hobbim pedig a puzzle.

Hogyan tudod beosztani az idő
det ennyi tevékenység mellett?
Kiskorom óta rengeteg lemondás
sal jár a vízilabda, nemcsak a saját, 
de a családom részéröl is. Rengete
get segítettek a szüleim az évek so
rán, kísértek edzésekre, meccsekre. 
Itt az egyetemen is össze tudtam 
egyeztetni az órarendemmel, rá
adásul a tanáraim abszolút partne
rek mindebben. A munka újabb ki
hívást jelentett, de szerencsére még 
tudom menedzselni.

Mi a legfőbb motivációd?
Nagyon nagy bennem a verseny- 
szellem az élet minden területén. 
Elsősorban magamnak szeretek 
bizonyítani, és mindig magasabb

ra teszem a mércét. Azt hiszem, 
ez egy egészséges maximalizmus, 
ami folyamatosan motivál. Ha idén 
bajnokok leszünk, máris azon jár 
majd az eszem, hogyan védjük meg 
ezt a címet.

Hogyan éled meg a kudarcokat?
Erősen földhöz tud vágni egy el
vesztett verseny, de szerencsére 
hamar kialszom ezt. Nagyon erő
teljesen élem meg a mélységeket és 
a magasságokat is, a kudarcokból 
igyekszem tanulni és plusz motivá
ciót szerezni. A sport rengeteg do
logra megtanított, és ezeket az élet 
minden területén tudom hasznosí
tani. Elfogadtam, hogy nem lehet 
mindig minden fényes.

Egyéni vagy csapatjáték?
Minél több szemléletmód van egy 
csapatban, annál többet tanulha
tunk egymástól szakmailag és a 
sport területén is. Szeretem, ha ér

vényesülhetek az egyéni kvalitása
immal, látásmódjaimmal, és szíve
sen veszem mások véleményét is. 
A csapat edzőjét és tagjait nagyon 
régóta ismerem, és gyakorlatilag 
családként tudunk együtt dolgoz
ni. Nem szeretnénk versengést a 
csapaton belül, mi közös célt szol
gálunk. Kevés helyen van akkora 
összetartás, mint a Corvinus csapa
tában, és remélem, hogy ez az utó
dainkban is meglesz.

Milyen megmérettetések vár
hatóak a jövőben?
A MEFOB idén kétfordulós, ápri
lis 11-12-én lesz a második forduló. 
Szerencsére az első nagyon jól si
került, így van esélyünk a bajnoki 
címre, bár rengeteg munka vár még 
ránk addig. Emellett az egész egye
temi csapattal szeretnénk hagyo
mányt teremteni az utánpótlás és a 
közvélemény számára is.

TAKÁCS DALMA

CORVINUS TAVASZI
SPORTNAPOK

ÁPRILIS 07-

/  &  *

BCE VS. BGF A

KÉZILABDA

MECCS

SZERDA 11 30-15:30 CSUT. 08 00-15 00 CSÚT 10 00-15 00 CSÜT. 21:00-24:00
KINIZSI KOLLÉGIUM BEAC SPORTPÁLYA KINIZSI KOLLÉGIUM KINIZSI KOLLÉGIUM

ETREND-SZEMELYIEDZES ELOADAS

TALMACSI-SZUJO-ZENGO MOTORSPORT

SPORTOLJ

JELENTKEZNI MÁRCIUS 20. ES ÁPRILIS 03. KÖZÖTT ONLINE A BCESPORT.HU-N KERESZTÜL LEHET
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Havi belpol
Kizökkent a kétharmad, ó, kárhozat

KÖZÜGY

Hatalmas médiacsinnadratta köze
pette lezajlott a veszprémi időközi 
választás, a kormány pedig elveszí
tette kétharmados többségét. Kész 
Zoltán a parlamentben találta magát, 
és észrevette, hogy kollégái közül so
kan eddig nem is voltak ott -  de mos
tantól kénytelenek lesznek ott lenni. 
A veszprémi időközi választáson 
ugyan megtört a Fidesz-KDNP len
dülete, de a hazai politika szereplői 
csak most kezdenek rájönni, hogy az 
életben semmi sem ilyen egyszerű. 
A megannyi kétharmados törvény 
ugyanis csupán a jelenlévő képvise
lők kétharmadát igényli, ami kényel
metlen székfoglalókhoz vezet a Par
lamentben.
Elsőre egyszerűnek tűnik a képlet: 
ha minden egyes ellenzéki képviselő 
részt vesz az ülésen és a kormány ja
vaslatai ellen szavaz, nem lehet elfo
gadni kétharmados törvényeket. En
nek a gyakorlati megvalósítása azon
ban nem ilyen egyszerű -  és most 
látszik csak meg igazán, mekkora

politikai érték az a pártfegyelem, 
ami alapvetően jellemző a Fideszre 
(a közelmúlt média-cicaharcait nem 
számítva): itt egy elfoglalt jobbikos, 
ott egy virágokat mentő LMP-s, am
ott meg egy elhunyt MSZP-s képvi
selő (a szocialisták szakadárjairól 
nem is beszélve) -  és hopp, már át 
is ment egy újabb kétharmados tör
vény.
Az új felállásról már az első alka
lommal kiderült, hogy messze nem 
olyan rózsás az ellenzék számá
ra, mint amilyennek közvetlenül a 
veszprémi győzelem után tűnhe
tett. A március 3-i ülésen a 197 aktív 
képviselőből -  miután Kész Zoltán 
még nem tette le az esküt, a néhai 
Lasztovicza Jenő mandátuma pedig 
egyelőre betöltetlen volt -  a jobbikos 
Apáti István távolléte miatt sikerült 
elfogadni a jelentős közigazgatási 
módosításokat tartalmazó törvény- 
javaslatot.
Ironikus módon a nap másik kéthar
mados törvényjavaslatát Kosa Lajos

Fidesz-alelnök nemleges szavazata 
miatt nem sikerült elfogadnia a kor
mánynak.
Nem túlzás azt állítani, hogy az el
lenzék munkája még az eddigieknél 
is nehezebbé vált most, hogy elve
szett a kétharmados többség: most 
már nem hivatkozhatnak munkájuk 
ellehetetlenítésére, arra, hogy szava
zataik semmit sem számítanak: és 
amennyiben egy kétharmados tör
vényjavaslat átmegy, a szavazók leg
alább annyira fogják hibáztatni őket, 
mint a Fideszt. Nagyon sürgősen 
rendezniük kell a soraikat.
Ha ez nem lenne elég, akkor lapátol
junk rá még némi kommunikációs 
és legitimitási problémát is: a kor
mány médialaboratóriumában már 
most dörzsölik a tenyerüket, ha eset
leg rá kellene mutatniuk a kialaku
lóban lévő Jobbik-MSZP-koalícióra. 
Nehéz lesz tehát úgy a demokrácia 
és a jogállam hősi védelmezőjének 
szerepében tetszelegni, ha közben 
közbe-közbejövögetnek dolgok. „A 
kétharmados többség eltűnése és a 
Fidesz erkölcsi, valamint legitimá
ciós bukása miatt súlyos felelőssége

van minden egyes ellenzéki képvi
selőnek" -  írta közleményében Vona 
Gábor, melyben kijelentette, hogy 
megbüntetik a távolmaradó Apátit. 
És akkor milyen közlemények fog
nak majd repkedni, ha ne adj' isten 
egy ellenzéki megszavazza az egyik 
törvényjavaslatot?
Ami pedig a Fideszt illeti: a köz- és 
alkotmányjogi struktúrát oly inten
zíven -  ha nem is túl elegáns vagy 
virtuóz módon -  faragták át saját 
igényeiknek megfelelően a 2010-es 
választási időszak óta eltelt időben, 
hogy elhihetjük Orbán Viktornak: 
igazából nincs is szükségük a két
harmadra. A megváltozott dinamika 
bizonyos ügyek esetén -  legyen szó 
ügynökökről vagy az Iszlám Állam 
elleni beavatkozásról -  még akár a 
kormány előnyére is válhat. Lényeg 
a lényeg: a Simicska-affér vagy a há
zon belüli ellentétek a „fiatalok" és 
az „öregek", illetve az atlantisták és 
a keleti/déli/timbuktui nyitás hívei 
közt sokkal nagyobb nehézséget fog
nak jelenteni a Fidesz számára, mint 
a kvázikétharmad megtartása.

KELEMEN LUCI

Lájkold a Facebookon a „Pályakezdő -  
Profession.hu” oldalt és kövesd gyakornoki
és pályakezdő állásainkat!

Álláskereséssel és szakmai kérdésekkel kapcsolatban keresd Csabai Tündét a Profession.hu 
képviselőjét a Budapesti Corvinus Egyetemen, vagy a csabai.tunde@ydc.hu email címen!
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A fő törésvonal nem az iszlám és a Nyugat között húzódik
Interjú Dr. Rostoványi Zsolttal

A magát Iszlám Államnak 
nevező szélsőséges szunni
ta csoport 2014. június 29- 
én foglalta el Irak és Szíria 
bizonyos területeit. Azóta a 
nemzetközi összefogás ered
ményeként amerikai légitá
madások és nemrégiben egy 
átfogó szárazföldi offenzíva 
indult el ellenük. A márciusban 
történt tunéziai és jemeni 
merényletekért is az Iszlám 
Állam vállalta a felelősséget. 
A nemzetközi rendszer egyik 
legaktuálisabb kihívásáról Dr. 
Rostoványi Zsolttal, egyete
münk rektorával, Közel-Kelet- 
szakértővel beszélgettünk.

Mi áll az Iszlám Állam sikere 
mögött?
Az iraki és szíriai események elő
készítették a táptalajt az Iszlám 
Állam számára. Az Egyesült Álla
mok által 2003 márciusában meg
indított támadás -  ami megdöntötte 
Szaddam Húszéin hatalmát -  Irak 
fragmentálódásával járt. Ugyan
ez következett be a 2011-et követő 
években Szíriában is. Egyik ország 
sem esett teljesen szét, de az állam 
elveszítette kontrollálási lehetősé
gét területe egésze felett, az ilyen 
helyzetek pedig mindig kedveznek 
a radikális mozgalmak számára, az 
Iszlám Állam is ezt használta ki.

Nevezhetjük államnak?
Nem, azzal együtt, hogy kvázi 
állami struktúrát épít ki azokon a 
területeken, amelyeket elfoglal, vi
szont az államiság attribútumaival 
nem rendelkezik. Részben törekszik 
arra, például ami a bevételeket illeti, 
hogy azokon a területeken, amelye
ket elfoglal, olyan forrásokra tegyen 
szert, amelyek biztosíthatják a szer
vezet működését. Államnak tehát 
nem nevezném, és ők is kalifátus- 
nak mondják saját magukat, amió
ta Abu Bakr al-Baghdadi tavaly jú
niusban kinevezte magát kalifának. 
Ez arra a kalifátus intézményre utal, 
ami Mohamed halála (632) után jött 
létre, és onnantól kezdve egészen 
1924-ig -  amikor az atatürki Török
ország megszüntette ezt az intéz
ményt -  nagyjából folyamatosan 
létezett. Az Iszlám Állam ennek a 
visszaállítását tűzte ki célul.

Hosszú távon mennyire tudná 
fenntartani magát?
Mindent megtesz annak érdeké
ben, hogy megfelelő bevételi forrá
sokra tegyen szert, ami különböző 
tényezőkből tevődik össze: egyfelől 
amikor elfoglalták Moszult, meg
szerezték a bank -  körülbelül 500 
millió dollárra tehető -  tartalékait. 
Adókat, vámokat, útdíjakat szed
nek a fennhatóságuk alá tartozó te
rületeken. Szép számmal akadnak 
a térségben régiségek, ezek egy ré
szét -  már amiket nem vernek szét 
vagy semmisítenek meg -  eladják 
a feketepiacon. Ezenfelül olajlelő
helyeket és -feldolgozókat tartanak 
az ellenőrzésük alatt, olajat értéke
sítenek. Túszokért cserébe váltság
díjat -  egy emberért akár 10 millió 
dollárt -  követelnek. Legújabban 
pedig emberi szervekkel is keres
kednek.

Becslések szerint külföldi har
cosok ezrei álltak az Iszlám Ál
lam szolgálatába. Mitől lehet
nek ennyire sikeresek a tobor
zásban? A többedgenerációs 
európai muszlim bevándorlók 
miért lehetnek fogékonyak a 
dzsihádisták üzenetére?
Ez megint csak kétoldalú dolog. Va
lóban, becslések szerint akár húsz
ezerre -  vagy még többre -  tehető 
azoknak a külföldieknek a száma, 
akik az Iszlám Államhoz csatla
koztak. Elsősorban olyanokról van 
szó, akik identitásválságban van

nak, konkrétan Nyugat-Európa 
esetében olyanok, akik második 
vagy harmadik generációs beván
dorlók, nem tudnak beilleszkedni 
és integrálódni, mert nem fogadja 
be őket a társadalom, viszont ere
deti származási országukkal is el
veszítették a kapcsolatot. Számuk
ra egyfajta kapaszkodót jelenthet a 
radikalizmus, amit a helyi imámok 
vagy éppen az Iszlám Állam kép
visel.

II. Abdullah jordán király euró
pai parlamentbeli nyilatkozata 
szerint a növekvő iszlamofóbia 
is az Iszlám Államot erősíti, il
letve radikalizálhatja az európai 
muszlimokat. Ön egyetért ezen 
állításokkal?
Abszolút egyetértek. Egy példa: a 
Charlie Hebdo ellen elkövetett me
rénylet utáni két hét alatt ugyan
annyi atrocitás érte a Franciaor
szágban élő muszlimokat és musz
lim szervezeteket, mint a megelőző 
évben összesen. Egy másik példa: 
Hollandiában Geert Wilders -  aki 
köztudottan szélsőségesen beván
dorlás- és iszlámellenes -  Szabad
ság Pártjának népszerűsége ro
hamosan megugrott a merénylet 
után. Ez azt jelenti, hogy sokan 
hajlamosak ugyanazt a véleményt 
képviselni, amit maguk a radiká
lis dzsihádisták, hogy háború van 
az iszlám és a Nyugat között. A fő 
törésvonal valójában nem az iszlám 
és a nyugat között húzódik, hanem

a radikális szélsőségesek és a mér
sékeltek között, a fundamentalisták 
és a nem fundamentalisták között. 
A radikalizálódás mindkét oldalon 
öngerjesztő folyamat, mind a szél
sőséges dzsihádisták, mind pedig 
az idegenellenességet képviselők 
részéről.

Ön hogyan vélekedik az 
Egyesült Államok által vezetett 
nemzetközi koalícióról az 
Iszlám Állam ellen, amelyben 
Magyarország is részt vesz 
mintegy száz katonával? 
Mindenképpen szükséges és a 
nemzetközi közösségnek elemi ér
deke az Iszlám Állammal szembe
ni erőteljes fellépés. Itt nyilvánva
lóan meghatározó szerepe van az 
Egyesült Államoknak, ugyanakkor 
az is biztos, hogy ők és a koalíció 
alapvetően légitámadásokat
hajtanak végre az Iszlám 
Állam bázisai ellen, ez azonban 
önmagában kevés. Szükséges, de 
nem elégséges. Elengedhetetlen a 
szárazföldi offenzíva is, ugyanak
kor az is érthető, hogy nem a nyu
gati országok vállalkoznak erre, 
hanem a helyi erőket próbálják ki
képezni és felfegyverezni. Miután 
sikerül, és előbb-utóbb sikerülni 
fog kiszorítani az Iszlám Államot a 
térségből, azzal -  a helyi viszonyok 
összetettsége miatt -  még nem oldó
dik meg minden.

SZALAI RÉKA
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Rég éreztem már olyan kicsinek 
magam, mint amikor kiszálltam 
a kocsiból. Balomon az MTV- 
székház magasodik komoly 
exteriőrjével, jobbomon pedig 
egy aprócska lakókocsi, rajta 
az anakronisztikus Szabad sajtó 
útja címtábla -  és benne az em
ber, akit keresek: Nagy Navarro 
Balázs.

Az újságíró 2011 decemberében 
Szávuly Arankával együtt kezdett 
éhségsztrájkba azért, mert a közté
vé híradójában kiretusálták Lomnici 
Zoltánt, a Legfelsőbb Bíróság egykori 
elnökét. Kirúgták érte, de a Fővárosi 
Törvényszék nemrég hatályon kívül 
helyezte a Közigazgatási és Munka
ügyi Bíróság ennek jogszerűségéről 
szóló elsőfokú ítéletét. A tiltakozást 
azóta is folytatja többedmagával, 
mellette három éve kitartó civilekkel, 
a székházzal szembeni lakókocsiban
-  „a táborban".
Ott találkozunk. Nyitva az ajtó, úgy
hogy az ajtófélfán kopogtatok. Az 
ágyán ül, iPad-en olvassa az aktuális 
híreket. Megpróbálok elhelyezkedni 
a telepakolt asztalnál, de egy gázpa
lackot arrébb cipelve a kinti asztalhoz 
invitál. Elvileg melegebb van, mint 
odabent -  mégis fázom. Fúj a szél.
A nemzeti ünnepen bemutatkozó 
hírműsor humoros apropójával pró
bálom indítani a beszélgetést, de ha
mar kiderül, hogy számára mindez 
csupán szimptóma, jelentéktelen pat
tanás egy rohadó testen.
-  Mindez kódolva volt -  mondja. -  
Nem a hibák száma a tragikum: ta
pasztalatlanok, gyakornokok és egye
temisták dolgoztak egy rohamtempó
ban előkészített műsoron. A tartalmi 
üresség és az információk hiánya, 
valamint a csúsztatások jelentik a fő 
gondot, illetve az, hogy nyolcvanmi 1- 
liárdból készült mindez. A sok baki 
ezért nem elég nekem ahhoz, hogy 
röhögjek a történteken.
Felvetem, hogy talán nem is releváns 
egy ekkora médiapiacon egy hírtele
vízió. Nem ért egyet.
-  Lehetnének színvonalas háttérmű
sorok, ahol nem kinyilatkoztatások 
szintjén beszélnének olyan témákról, 
mint Paks2 vagy az Orbán és Simics- 
ka közti küzdelem. Szakember, ese
mény, információ lenne hírtelevízi
ókhoz, pénz is van -  nem ezen múlik 
a dolog. A kérdés az, kell-e sok csa
torna, és meg tudják-e tölteni egyál
talán?
Témát váltok. Közben elsétál mellet
tünk pár gyakornok, akik nagy erők

kel próbálnak nem ránk nézni.
-M i Ön szerint a közszolgálatiság?
-  kérdezem, felismerve, mennyi
re rossz helyről közelítettem meg az 
egész beszélgetést. Mosolyogva vála
szol.
-Most olvassam fel az összes tör
vényt erről? -  teszi fel a költői kér
dést, mielőtt komolyabbra fordítaná 
a szót. -  Olyan tartalmat adjon, amit 
senki sem vállal fel profitalapon. Kul
turális műsorok, gyerekműsorok, do
kumentumfilmek. Ehelyett van egy 
propaganda hírszolgáltatás és egy, 
a kereskedelmi tévékkel versenyez
ni próbáló, de annál sokkal gagyibb 
szekció. Nincsenek viták, közéle
ti háttérműsorok. Szerintem a gond 
nem azzal van, hogy az emberek nem 
tudják, mivel kellene foglalkoznia a 
közszolgálati médiának, hanem az, 
hogy nem teszi.
Pittyegés szakítja meg beszélgetésün
ket. Feláll, besiet a lakókocsiba és egy 
bögre kávéval tér vissza.
-  Szerintem nincs különbség e között 
és a hatvanas-hetvenes évek Magyar- 
országa közt. Még a Kádár-korszak 
végén is jobb volt ennél a helyzet. 
Arra a szintre jutottunk, hogy bárki 
képernyőre kerülhet, ha valakinek 
a valakije. Ha nincsenek gondolatai, 
nem baj: majd leírjuk neki. Ez nem a 
csatorna charterén múlik. A sokat szi
dott új médiatörvényben is meg van 
fogalmazva mindez, csak a szemünk
be röhög a hatalom. Ez nem Orbán 
Viktorral kezdődött, hanem már jóval 
korábban. Mindig azt mondom, hogy 
a gondolkodásmódon kell változtat
ni: addig a BBC alapszabályát lemá
solva sem lesz ebből BBC.
-  És ezt hogyan lehetne biztosítani?
-  így -  mutat azonnal a lakókocsi
ra. Látom, ahogy lassan leperegnek 
a kérdések a mellettem lévő lapról. -  
Tiltakozni kell, menni, ameddig le
het. Ha az emberek nem lépnek fel,

akkor nem fog történni semmi. Nem 
lehet felülről várni a változást. Lehet 
tüntetni, legfeljebb kirúgnak.
A sajtóval és az újságírók felelősségé
vel folytatja. Rátaláltunk volna arra, 
amiért oly hosszú ideje itt demonst
rál...?
-  Egy kezemen meg tudom számolni, 
hány nagynevű újságíró mert kiállni 
mellettem 2011-ben, amikor elkezd
tük a demonstrációt. Morális válság 
van. Röhöghetünk bármennyit a köz
média műsorain, de közben meg elfo
gadjuk az elfogadhatatlant. Magyar- 
ország nem Belorusszia. Itt lehet til
takozni. Gyakorlatilag még egyetlen
egyszer sem fordult elő itthon, hogy 
ideológiai szempontoktól függetle
nül, a szakma tisztessége és etikája 
miatt álltak ki az újságírók. Összefo
gás nélkül pedig nem fogunk változ
tatni semmin.
Lelkiismereti kérdés -  ismétli megint. 
Pár másodpercig némán nézek vissza 
rá, emésztgetve az elhangzottakat. 
Közben több, iszonyatosan hangos 
autó pöfög el mellettünk.
-  Ilyen színvonal és nézettségi adatok 
mellett meddig tartható fenn a jelen
legi állapot? Mikor jön el az a pont, 
amikor a vezetőség lemond vagy le
mondatják?
-  Bármeddig fenntartható -  lep meg 
válaszával. Az egyetlen szempont a 
teljes lojalitás, a hatalom teljes kiszol
gálása. A lemondásuk kizárt. Azért 
kerültek ide, mert itt katonák kelle
nek. Itt csak a hatalom teljes kiszolgá
lása az egyetlen érvényesülési mód. 
Ez nem diktatúra, bizánci, feudális 
rendszer: mindig a fejtől kell függnie 
mindenkinek.
-  De hol húzódik a határ az oppor
tunista és a szervilis rétegek közt?
-  próbálok jobban belelátni a fejébe. 
Egy heves kézmozdulattal feldönti a 
már üres bögrét, de már el is kezd vá
laszolni, mielőtt ideje lenne felállíta

ni. -  Szerintem az elvakult hívek köre 
rendkívül szűk. Velük nincs mit kez
deni. Az opportunisták célja a túlélés. 
Nagyon nehéz úgy bemenni a mun
kahelyedre, hogy hányingered van, 
és nem tudsz mit csinálni az előtted 
lemenő műsorral. Ott pedig ne emle
gessünk BBC-t, ahol bíróság mondja 
ki a hírterület-vezető Papp Dánielről, 
hogy hírhamisító. Ez nonszensz. 
Közben egy repülőgép száll el felet
tünk. Ki tudja, talán pont Londonba 
tart.
-  Amikor egy ellenzéki politikus nyi
latkozik, ezt minden egyes alkalom
mal el kellene mondania. De nem erre 
használják a 25-30 másodpercüket. 
Mire észreveszem magam, már két
szer annyi időt töltöttem társaságá
ban, mint eredetileg terveztem. A 
szél elállt. Melegebb lett.
-  Zárásképpen akkor kért egy vidá
mabb kérdést...
-  Nem kérek, csak mondom... én egy 
optimista ember vagyok...
-  Milyen közmédiát kívánna Ma
gyarországnak?
-  A mostani teljes ellentétét. Egy ke
vesebbet terjeszkedő, két-három csa
tornában gondolkodó szervezetet. 
Megpróbálnám a lehető legjobb szak
embereket behozni: szerintem nincs 
belőlük hiány, csak a partvonalra 
vannak szorítva. Sajnos a baj az, hogy 
ennél csak jobban lehet csinálni. Le
szögezném azért: nem szeretnék a 
közmédia vezetője lenni, nem is ezért 
kezdtem a demonstrációt.
Még pár percet beszélgetünk az el
lenzék kérdéséről, az elfogadható al
ternatívák és a részletes programok 
kérdéséről, de ezek a gondolatok 
messzire mutatnak, túl messzire a 
székháztól és lakókocsitól.
-  Hogy van-e értelme tiltakozni 
mindez ellen? Szerintem ez lelkiis
mereti kérdés -  ismétli megint kulcs
gondolatát. -  Ha nem próbáljuk meg
változtatni, nem fog történni semmi. 
De szerintem bent sem érzik jól ma
gukat. És ha azt látják, hogy lehetsé
ges a változás, gyorsan tudnak alkal
mazkodni. De nincs miről beszélni az 
ilyen rendszerek kapcsán, ha nincsen 
az embernek lelkiismerete" -  zárja 
szavait.
Mielőtt elindulnék, visszafordulok 
egy pillanatra, sok szerencsét kívá
nok neki, és gratulálok az optimiz
musához. Aztán elballagok, beszál
lok az autómba, és hazamegyek kis 
zuglói lakásomba, ahol az újság
írás nagy kérdéseit keretbe foglalja a 
Word-dokumentum, és a lelkiismere
ti problémákat elfedi a zárthelyik és 
beadandók fellege.

KELEMEN LUC1
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A harmincéves atomtitkok
Március 3-án az Országgyű
lés elfogadta az úgynevezett 
Atomtörvényt, ami lehetővé 
tette, hogy az eredetileg ter
vezett, már így is hatalmas saj
tóvisszhangot kiváltó tizenöt 
éves titkosítást harmincra nö
veljék.

A kormány a példátlan titkolózás 
okaként a nemzetbiztonsági koc
kázatot jelölte meg, a kritikusok 
szerint azonban ez csak a mutyi- 
zást szolgálja. Korrupciókutatók 
kimutatták, hogy a nyilvánosság 
korlátozása esetén az árak általá
ban 4-8%-kal emelkednek. A paksi 
projekt esetében ez 160-320 milli
árd forintot jelent, ha a legfrissebb 
adatokkal számolunk, de igazából 
a beruházás összköltségéről sem
mi biztosat nem lehet tudni. Orbán 
Viktor először 10 milliárd eurós 
kiadásról beszélt, ami pár hónap 
alatt, Vlagyimir Putyin budapesti 
látogatására már 14 milliárdra hí
zott. A kalkulációnál további prob
lémát jelent, hogy energetikai be
ruházásoknál csak az egy-két év

alatt megvalósuló projektek ese
tében lehet biztos árakat monda
ni, de egy atomerőmű megépítése 
akár több mint tíz évig is eltarthat. 
A jelenleg világszerte zajló hetven 
atomerőmű és hatvan reaktor épí

tésének 37%-át a paksi bővítéssel 
is megbízott orosz Roszatom végzi. 
Európán belül sem példátlan, hogy 
az egyre inkább elhidegülő moszk
vai kapcsolatok ellenére az orosz 
atomcég kap megrendeléseket. Ta

lán az egyik legismertebb -  és a 
paksi bővítéssel legtöbbször párhu
zamba állított -  finnországi erőmű
vet is ők építik.
Van azonban egy hatalmas különb
ség: ott a Roszatom nyílt pályáza
ton utasította maga mögé az Areva 
és a Toshiba ajánlatát, valamint a 
beruházás alapkonstrukciója, a hi

telezés módja és a részvényesi kör 
érdekeltsége mindenki számára 
megismerhető. Továbbá társadal
mi párbeszéd és politikai vita is 
lezajlott, a döntést csak a részvé
nyesi megállapodás után hozták

meg. Végül a nagyon szigorú atom
energia-biztonsági törvények és a 
finn Fennovoima többségi, 60%-os 
résztulajdona elég garanciának bi
zonyult a projekthez. Más kérdés, 
hogy mindezek ellenére a 2005-ben 
indult építkezés többszöri módo
sítások miatt a tervezett négy he
lyett tizenhárom év alatt készül el, 
a költségek pedig 3 milliárd euró 
helyett 8,5 milliárdra fognak rúgni. 
Nemcsak az építkezéssel, ha
nem a fűtőanyag-szállítással (ami
re Hanhikivi és Paks esetében is 
megint csak a Roszatom kapott 
megbízást) kapcsolatosan is fel
merültek aggályok. Ehhez viszont 
Paks esetében átláthatatlanság
ra hivatkozva az Európai Bizott
ság nem járult hozzá; több elemző 
szerint ezzel a paksi bővítés egésze 
kérdésessé vált.
Az EU és a közvélemény rosszallá
sán túl felmerült az is, hogy a gaz
dasági problémákkal küzdő orosz 
kormányzat nem fogja tudni finan
szírozni az építkezést, valamint a 
magyar büdzsének is túl nagy ki
adás lenne. Egyes információk sze
rint a döntéshozók csak arra vár
nak, hogy Brüsszel mondja ki az 
utolsó szót -  és így rájuk lehessen 
hárítani a felelősséget.

SCHUCK RÓBERT

Venezuelai kitiltási ügy -  marad-e Maduro?
Állítólagos puccskísérletek, 
amerikai kitiltás, megfélem
lített ellenzék. Jelenleg ez 
jellemzi Venezuela politikai 
életét.

A dél-amerikai országban Hugo 
Chávez néhai elnök két évvel ez
előtti halála óta ingatag a belpoliti
kai helyzet. A rendszeres tüntetések 
néha zavargásokba is átcsapnak. Ta
valy negyvenhármán estek áldoza
tául a tiltakozásoknak. Idén eddig 
egy 14 éves diák halt meg, amikor 
egy demonstráción gumilövedék 
találta el.
A mostani elégedetlenséget az idéz
te elő, hogy a lakosságot közel 70%- 
os infláció és súlyos áruhiány sújtja. 
A gazdasági nehézségek oka, hogy 
az ország erősen függ az olajexport
tól, így a 2014-es árcsökkentés külö
nösen rosszul érintette Venezuelát. 
Az ország elnöke, Nicolás Maduro 
szerint amerikai puccskísérlet fo
lyik ellene, és a tüntetéseken ko
lumbiai félkatonai csoportok pro
vokálják az embereket. Februárban

a főváros, Caracas polgármeste
rét, az ellenzék egyik vezetőjét 
titkosügynökök tartóztatták le. Az 
ellenzék szerint a kormány erővel 
próbálja elfojtani az engedetlensé
get és el akarja terelni a figyelmet a 
gazdasági problémákról.
Közben a dél-amerikai ország vi
szonya mélypontra jutott az Egye
sült Államokkal. Washington nem
zetbiztonsági fenyegetésként tekint

Venezuelára és több tisztségviselőt 
is kitiltott a demonstrálókkal szem
ben alkalmazott erőszak miatt. A 
nemkívánatos személyek között 
van a helyi titkosszolgálat vezetője, 
akit a hír hallatán Maduro rögtön 
kinevezett belügyminiszternek.
Az intézkedésekre válaszul az el
nök teljhatalmat kért és kapott, 
hogy „küzdjön az imperalizmus 
ellen", illetve vízumkényszert ve

zetett be az amerikai állampolgá
rokkal szemben. Március közepén 
a venezuelai külügyminisztérium 
a New York Times-ban egész ol
dalas hirdetésben tiltakozott az 
ellen, hogy szerintük az Egyesült 
Államok semmibe veszi az ország 
szuverenitását. Több ellenzéki ve
zető, köztük a 2013-as elnökválasz
tásokon szintén induló, a szavaza
tok 49,1%-val vereséget szenvedő 
Henrique Capriles is kritizálta eze
ket a lépéseket. Szerintük az intéz
kedések nem az ország, hanem csak 
Maduro ellen szólnak. Ennek elle
nére a kitiltási ügyet a környező ál
lamok elítélik, még a szomszédjával 
nem túl felhőtlen kapcsolatot ápoló 
Kolumbia is.
Venezuelában idén tartanak par
lamenti választásokat, amelynek a 
kormánypárt erős hátránnyal indul 
neki, Maduro elnök támogatottsá
ga a legfrissebb felmérések szerint 
ugyanis csupán 22%. Az is kérdéses 
lehet, hogy a rendkívül népszerű 
Chávez lakosság által egyre kevéssé 
kedvelt utódja meddig képes hatal
mon maradni.

SÜLÉ ANDRÁS
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Bérgyilkos az államfő?
Február végén lőtték le Bo
risz Nyemcovot, az orosz kor
mány legnagyobb kritikusát. 
Az ügyészség öt csecsen férfit 
tartóztatott le, akik szerintük 
a Charlie Hebdo melletti ki
állása miatt ölték meg az el
lenzéki vezetőt. Mások úgy 
vélik, Putyin elnök köréből 
rendelt bérgyilkosságról van 
szó, mivel Nyemcov segített az 
Egyesült Államoknak az orosz 
vezetőket sújtó szankciós lista 
összeállításában.

A teljes igazságot talán sosem tud
hatjuk meg, annyi mindenesetre bi
zonyos, hogy Putyin hatalomra ju
tása óta rengeteg ellenzékit gyilkol
tak meg Oroszországban.
2002-ben a Liberális Oroszország 
mozgalom két fő alakját lőtték 
agyon. Az ügyészség által súlyos 
gazdasági visszaéléssel vádolt Vla
gyimir Golovljovval otthona mellett 
végeztek. Fél évvel később Szergej 
Jusenkov kapott golyót szintén la
kása közelében. Két évvel később az 
orosz privatizációval, maffiával fog
lalkozó Paul Klebnyikovot, a Forbes 
magazin volt főszerkesztőjét lőtték 
le a nyílt utcán. Szintén újságíró
gyilkosság történt 2006-ban, ami
kor Anna Politkovszkaját, a csecsen 
háborút erősen bíráló, számos ki
tüntetést kapott publicistát Putyin 
születésnapján lőtték agyon. 
Ugyanebben az évben mérgez
ték meg Londonban Alekszandr 
Litvinyenkót. Az orosz állambiz
tonsági szolgálat Angliába szökött 
egykori tagjának teájába kevert va

laki radioaktív polóniumot. Egy 
szakértő szerint a kérdéses izotó
pot csak az orosz Szarov városának 
atomerőművében állíthatták elő. A 
már haldokló Litvinyenko azt állí
totta: Putyin személyesen rendelte 
el halálát.
Sztanyiszlav Markelovot 2009-ben 
fényes nappal ölték meg Moszkvá
ban. Az áldozatot az egyik legis
mertebb emberi jogokkal foglalko
zó ügyvédként tartották számon, 
aki korábban Anna Politkovszkaját 
is védte. Az ugyancsak az ok
nyomozó újságírónőhöz köthető 
Natalja Esztemirovával emberrab

lók végeztek Csecsenföldön, szintén 
2009-ben. Az aktivista a helyi embe- 
rijog-sértésekkel foglalkozott. 
Szintén ebben az évben halt meg 
a börtönben Szergej Magnyitszkij 
ügyvéd, aki több magas rangú 
tisztségviselő adócsalását tárta fel. 
A hivatalos verzió szerint halált az 
orvosi segítségnyújtás elmulasztá
sa okozta, viszont a jogász rokonai 
kínzás nyomait vélték felfedezni a 
holttesten. Magnyitszkij tragédiá
ja vezetett oda, hogy 2012-ben az 
Egyesült Államok az ügyben érin
tett orosz vezetőt kitiltsa és bank
számláit befagyassza.
Egy német lap információja szerint 
Nyemcov ennek a szankciós listá
nak az összeállításában is részt vett, 
de tavaly a Krím-félsziget elcsatolá- 
sát követő büntetőintézkedéseknél 
is segített az érintetteket kiválasz
tani.
Bár a felsorolt gyilkosságok között 
felfedezhető egy minta, egyelőre 
semmi sem bizonyítja egyértelmű
en, hogy Putyinnak köze lenne bár
melyik ügyhöz.

TAMÁS DOROTTYA

„Kellemetlen igazság”
Terítéken a brit bevándorlási hullám

Szinte mindennaposak a be
vándorlással kapcsolatos viták 
-  legalábbis az Egyesült Király
ságban. A Financial Times ar
ról írt: a britek 70%-a fél, hogy 
más kultúrák fogják elárasz
tani az országot, és a lakosság 
szerint az országban minden 
harmadik ember migráns (a 
valóságban csak minden he
tedik), míg a munkavállalási 
segélyt kérők számát a valós 
adatok hatszorosára becsülik.

A hiedelmek és a valóság közötti 
hatalmas különbséget a brit média 
és a politika is igyekszik saját elő
nyére fordítani többek között olyan 
állításokkal, mint hogy a beván
dorlók a segélyekért mennek, vagy 
hogy maximalizálni kellene a mig- 
ránsok számát.
Andor László uniós biztosként 
2014-ben részletesen elemezte a kér
dést, melyben mind az összeurópai, 
mind a brit helyzetre kitért. Állítása 
szerint minden kutatás azt támaszt
ja alá, hogy a média teljesen mást

közvetít, mint ami valójában törté
nik. Szerinte a „kellemetlen igaz
ság" az, hogy az emberek többsége 
nem a segélyek miatt költözik egyik 
országból a másikba, hanem azért, 
hogy dolgozzon -  ez viszont gazda
sági szempontból mindig előnyére 
válik a fogadó államnak.
A London School of Economics és 
a University College London által 
készített kutatások is bizonyítják,

hogy az a tévhit sem igaz, miszerint 
az Egyesült Királyságba irányuló 
migráció növelte volna a munkanél
küliséget, vagy csökkentette volna a 
béreket -  sőt, számos esetben ezek
nek pont az ellenkezője történt -, 
de az sem bizonyított, hogy a mig- 
ránsok a fiatalabbak elől vennék el 
a munkát.
Más tanulmányok szerint a mig
ráns dolgozók jelenléte az elörege

dő társadalmak számára -mint az 
Egyesült Királyság is -  nélkülöz
hetetlen, hiszen nélkülük a gazda
ság nem tudna rendesen működni. 
Kifejezetten előnyös, ha hiányszak
mákban dolgoznak, de ha más terü
leteken helyezkednek el, adójukkal 
akkor is hozzájárulnak az állami 
bevételekhez.
Gazdasági szempontból vizsgálva 
tehát a sajtóban közölt információk 
nem feltétlenül felelnek meg a va
lóságnak. Tanulságos a 2014 nov
emberében a Daily Mail bulvárlap 
által kirobbantott botrány, mikor 
egy northamptoni szendvicskészí
tő gyárba hazánkból toboroztak 
több száz munkást, hiszen ekkor 
nyilvánvalóvá vált, hogy a britek 
többsége valójában a meglévő mun
kanélküliség mellett sem hajlandó 
képzettségénél alacsonyabb rendű 
pozíciót elvállalni.
Mindezen tények megcáfolni lát
szanak a bevándorlás-ellenes UKIP 
által megfogalmazott rigmusokat, 
amely mégis jelentős népszerűségre 
tett szert populista nézeteivel, és har
madik erőként várhatja a szigetor
szág májusi parlamenti választását.

ZSILA HAJNALKA
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Csokoládé 
mindenek felett

Ismét egy ünnep, amikor a 
boltok polcai megtelnek a kü
lönleges alakú, szezonális nya
lánkságokkal. A finom csokik 
között viszont megbújhat pár 
kakaós masszából készült da
rab is. De pontosan mióta is 
szokás a figurák gyártása, és 
mi a különbség csoki és „cso
ki” között?

A különböző üreges figurák gyár
tásának hagyománya Magyarorszá
gon egészen a Trianon utáni évekig 
nyúlik vissza. Akkoriban minden 
egyes darabot kézzel készítettek, 
és nagy népszerűségnek örvendtek 
a vásárlók körében. A második vi
lágháború után az alapanyagok be

szerzése azonban egyre nehezebbé 
vált, így visszaesett a gyártás is. A 
már eredetileg sem olcsó termékek 
ára az egekbe szökött, mely az érté
kesítést tovább nehezítette. Az 1970- 
es években indult be újra a termelés, 
megjelentek a különböző színes és 
fényes alufóliával borított figurák, 
a befektetett munka ismét gyümöl
csözővé vált.
A kiváló minőségű csokoládék 
ára mindennek ellenére magas 
maradt, úgyhogy a gyártók más, 
költséghatékonyabb módszereken 
kezdtek el gondolkodni. Ennek 
megoldására a kakaóvaj olcsóbb, 
növényi zsírokkal való részleges 
vagy teljes pótlását választották, 
így olyan termékeket fejlesztettek 
ki, melyek összetétele, érzékszervi 
tulajdonságai a valódi csokoládéhoz 
hasonlítanak, viszont nagyobb fo

gyasztói réteg számára elérhető
ek. Ezzel létrejött a kakaós masz- 
sza -  régi, helytelen nevén „nugát" 
-, amelynek napjainkban a pörkölt 
olajos magvakkal (leggyakrabban 
mogyoróval és mandulával) dúsí
tott vagy helyettesített, csokoládé
szerű termékeket nevezzük. 
Megnevezését keverni szokták a ka
kaómasszáéval, pedig a kettő között 
nagyobb a különbség, mint azt el
sőre gondolnánk. Kakaómasszának 
vagy másik nevén kakaótésztának 
a finomra őrölt kakaóbabbélt ne
vezzük. Ez az alapja minden kaka
ós, csokoládés terméknek, szemben 
a kakaós masszával, melyhez már 
más összetevőket is hozzáadtak.
Ne feledjük el azonban, hogy a szép 
burkolású és olcsó, csokoládénak 
nevezett termék ugyan csábítóbb le
het egyszerűbb társainál, de nem a 
szépséget kellene megvennünk, ha
nem azt, ami ezen belül van!

KALLA KRISZTINA

M egújuló B u d a p est

Műemlékek pusztulása
A Megújuló Budapest alrovat 
cikkei általában pozitív üzene
tet közvetítenek, hiszen sze
retett fővárosunk újjászületé
se különösen örömteli. Most 
azonban sajnálatos módon 
nem erről lesz szó. A kormány 
tavalyi döntése értelmében 
ugyanis pont ezekben a napok
ban tűnik el végleg egy ipari- 
műemlék-épület az egykori 
Ganz-gyár területén.

Hogy miként történhetett ez meg? A 
nagyon egyszerű választ a kormány
zat hozzáállásában kell keresni. 
Nagyjából egy évvel ezelőtt ugyan
is egy tollvonással megszüntették az 
egykoron Ganz-turbinák tesztelésére 
szolgáló melegpörgető védettségét, 
holott azon értékeit, amelyekért stá
tuszát korábban megkapta, nem ve
szítette el. Ez a döntési mechanizmus 
ugyanakkor komoly aggodalmakra 
adhat okot. Mi a garancia, hogy pél
dául az V. kerületi önkormányzat ál
tal nemrég eladott Párisi Udvar ese
tében nem fog hasonló történni? Mi 
lesz, ha az üzleti érdekek miatt hirte
len az is elveszíti védettségét?

A melegpörgetővei és az egykoron 
mellette álló, jó állapotú és elképesz
tően látványos M-jelű szerelőcsar
nokkal ugyanis pontosan ez történt. 
Miközben a kormány és Varga Mi
hály fejlesztési miniszter az első Or- 
bán-kabinet által megvalósított, ak
koriban előremutató és példaértékű 
barnamező-rehabilitáció folytatása

ként aposztrofálja a projektet, ez va
lójában annak a haladó szemléletnek 
a szemen köpése.
A 2000-es évek elején, az új kulturá
lis centrum kialakításakor elsődleges 
szempont volt a lehető legtöbb épü
let megőrzése. Most viszont gondol
kodás nélkül, mindenféle gazdasági, 
kulturális vagy egyéb szempontot

figyelmen kívül hagyva rombolnak, 
nevetséges és -  szó szerint -  légből 
kapott indokokra hivatkozva. Szó 
szerint, ugyanis a Víziváros átszellő- 
zésének akadályoztatására hivatkoz
va pusztult el a csarnok és az ebből 
a szempontból teljesen jelentéktelen 
melegpörgető is. Ez utóbbi ugyanis 
nagyságrendekkel kisebb, mint akár 
csak a környező lakóházak, több mé
ter vastag vasbeton falazata miatt vi
szont bontása kifejezetten drága.
Úgy tűnik azonban, ha a kormány

elhatároz valamit, nem számítanak 
az észérvek vagy a szakma vélemé
nye (lásd Múzeumi Negyed), sem 
pedig a projekt levezénylésére létre
hozott Millenáris Széllkapu Kft. által 
kiírt ötletpályázat munkái. A döntés 
értelmében a területen mindenképp 
mélygarázst kell építeni, amely még 
jó is lenne, hiszen parkolóhelynek

errefelé is híján van a város. Ez vi
szont nem indokolta volna a két utol
só épület bontását, hiszen a már ko
rábban eltüntetett Ipari Minisztéri
um helyén akár több ezer férőhelyes 
garázs kialakítására is lehetőség lett 
volna.
A tervezet szerint a tetején közparkot 
fognak kialakítani, ezzel kapcsolat
ban azonban sokan szkeptikusak (az 
ilyen tetőkertek ritkán lesznek tel
jes értékű zöldfelületek a korlátozott 
vastagságú termőréteg miatt), nem 
teljesen alaptalanul. Eddig ugyan
is semmilyen konkrétum nem látott 
napvilágot, a költségek és a rendel
kezésre álló fedezet mértékéről sincs 
tudomása a nyilvánosságnak, az 
egész beruházást az ötletszerűség és 
az épületek bontásának túlzott eről
tetése jellemzi. Ezek miatt felbuk
kantak olyan szélsőséges elméletek 
is, miszerint pénzhiányra hivatkoz
va lefújják a projektet, és előbb-utóbb 
kormányközeli magánbefektetők ke
zére jut az értékes telek.
Reméljük azonban, hogy ha már vég
érvényesen és örökre elvesztett a vá
ros e két nagyszerű, elhelyezkedése 
miatt kiváló fejlesztési potenciállal 
rendelkező műemléke (amelyekben 
akár a Ligetbe erőszakolt Építészeti 
Múzeum is kialakítható lett volna, 
mint ahogy az már régebben felme
rült), legalább színvonalas parkot és 
mélygarázst nyernek a városlakók.

HORVÁTH MÁTÉ
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Oltsuk le a szülőket, 
vagy be a gyereket?

Az utóbbi években robbanásszerű
en megszaporodtak az oltásellenes 
mozgalmak, melyek földrajzi kiin
dulópontja az Egyesült Államok. 
A szülők a vakcinák mellékhatása
itól és többek között az autizmus- 
tól kívánják megvédeni gyerekei
ket -  holott a kettő közti kapcsola
tot tudományosan már többször is 
megcáfolták. Felmérések szerint 
a legtöbb szülő inkább személyes 
meggyőződése miatt nem oltatná be 
gyerekét (elég, ha az interneten ki
csit böngészünk, meglepő vélemé
nyeket találhatunk), vagy szíveseb
ben tenné meg ezt egy saját maga 
által időzített ütemben később, ami 
ugyanolyan kártékony lehet az im
munrendszerre.
Az oltások megtagadása olyan jár
ványokat indított el, melyeket az 
orvostudomány egyszer már legyő
zött. A probléma már Európába is 
eljutott: csupán Berlinben az év ele
je óta 347 kanyarós embert regiszt
ráltak. A berlini egészségügyi hiva

tal szerint a fő probléma az, hogy 
ezek a szülők nincsenek tisztában a 
veszélyek következményeivel, me
lyeknek gyermekeik oltások nélkül 
ki vannak téve.
Az autizmus elleni riadalom legin
kább annak köszönhető, hogy egy
re növekszik a fejlődési rendellen
séggel világra jövő csecsemők szá
ma (2014-ben az újszülöttek 1%-a), 
és a jelenlegi orvostudomány ennek 
kutatásában még gyerekcipőben jár. 
A genetikai állomány mellett a kör
nyezeti és szociális faktorok is sze
repet játszhatnak ezek kialakulásá
ban, illetve sok kutatás a nehézfé
meket, mint például a higanyt tart
ja károsnak, mely az oltások követ
keztében juthat be a szervezetbe. Az 
autizmus jeleit azonban csak egy bi
zonyos kor elérése után veszik észre 
a laikus szülők, ezért az okait nehéz 
kutatni.
Az oltások ellen fellépőket meg
győzni kívánó amerikai járvány
ügyi hivatal tanulmányokat pub

likált, és teszteket végzett, melyek 
bizonyítják az autizmus és a védő
oltások egymástól való függetlensé
gét, legtöbbjüket azonban ezzel sem 
lehetett meggyőzni. Elszomorító az 
is, hogy a kanyarós gyermek fény
képe, aki nem kapott a vakcinából, 
még inkább emelte azok számát, 
akik nem akarják beoltatni gyere
küket.
Az USA-ban 1962 óta minden hat 
éven aluli öt oltást kap, melyek ti
zennégy kórokozótól védik meg

őket. Magyarországon tizennégy 
éves korig támogatja az állam a vé
dőoltásokat, összesen kilencet.
A mérleg túloldalán láthatjuk a feb
ruárban közzétett influenzaoltás 
mindössze 3%-oshatékonyságát, 
melyet az angliai közegészségügyi 
hivatal tett közzé. A hatástalansá
got azzal magyarázzák, hogy az ol
tásban lévő három összetevőből az 
egyik nem véd az idén terjedő inf- 
luenza-vírusváltozat ellen.

TAMÁS DOROTTYA

Határon túl

Európa kapujában
Csupán háromezer kilométer
re hazánktól az Atlanti-óceán 
partján, Portugáliában lando
lunk. Bár felsőoktatás szem
pontjából nem kiemelkedően 
népszerű úti cél, ha valaki el
tölt egy szemesztert az ország
ban -  akár Erasmus program, 
akár más tanulmányi ösztöndíj 
keretében -, gazdag élmények
kel térhet haza. így történt ez 
Zoltán esetében is. Nem rajon
gásból, inkább anyagi megfon
tolásokból, illetve a számára 
megfelelő szakirány miatt vá
lasztotta Portugáhát. Döntését 
egyáltalán nem bánta meg.

Az Európai Unión belül maradva 
a tartózkodási feltételeket könnye
dén teljesíthetjük. Az országot von
zóvá teheti a szerényebb büdzsével 
rendelkező diákok számára, hogy

a legtöbb nyugat-európai államhoz 
képest anyagi szempontból elérhe
tőbb. A fogyasztási cikkek nagyjából 
ugyanannyiba kerülnek, mint itthon, 
persze nem árt, ha egy kis tartalék

kal a zsebünkben vágunk neki a ka
landnak, ahogy ezt Zoltán is tette.
A pezsgő élet és a szörfözés élménye 
az a két dolog, ami elsőre eszébe jut 
az ott eltöltött időről. Ha ezt az orszá
got választjuk, kultúrsokk nem fog

minket érni; helyette vadregényes 
tájak, gazdag kulturális örökség vár 
ránk és természetesen déli mentali
tással megáldott közvetlen emberek, 
akik „szeretnek az emberrel „csa
csogni", még akkor is, ha egy kukkot 
sem értesz belőle. (...) Itthon, ha egy 
háromórás buszúton vagyok, min
denki csendben utazik, és a telefon

ját nyomkodja. Kint többször tapasz
taltam, hogy az emberek elkezdenek 
egymással beszélgetni és végigdu
málják az egész utat." Az ország el
sősorban brazil, olasz és spanyol di
ákok kedvelt célpontja.

Zoltán az egyetemen olyan képzést 
választott, ahol törekedtek a ma
gas színvonalra, ez azonban nem 
mindenhol jellemző a portugál fel
sőoktatási intézményekben. A kép
zés befejeztével Zoltán gyakorno
ki programban vehetett volna részt 
egy helyi kutatóintézetben. „Ez érde
kes volt, viszont a fizetés csupán 500 
euró lett volna, ami minimálbérhez 
közeli. Ezzel az opcióval sajnos nem 
érte volna meg", így hazajött.
Az egyetem után tehát van lehető
ség maradásra. „Az átlagfizetés egy 
kicsit magasabb, mint Magyarorszá
gon. Egy kezdő gépészmérnök alap 
(BSc) diplomával körülbelül net
tó 800 és 1000 euró között keres, az 
egyetemi munkákért átlagosan 350- 
500 eurót fizetnek, bár emellé jár kol
légium." A munkaerőpiacon a kül
földiek közül a brazilok és a néme
tek vannak többségben. A portugál 
gazdaság jelenlegi állapotát figye
lembe véve érdemes körültekintően 
mérlegelni a szempontokat, mielőtt a 
munkavállalás mellett döntünk. Ter
mészetesen kivételt képez, ha annyi
ra beleszerettünk az országba, hogy 
mindegy, mennyit keresünk.

MURGER SZILVIA
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A brit közmédia kritikája

közgazdász

NEWS

A múlt hónapban arról dön
tött a BBC, hogy eldobja az 
eddigi pártatlan politikáját, 
és egy bizonyos kérdésben el
fogult lesz. De vajon tényleg 
erről lenne szó?

Ennek inkább pont az ellenkező
jét igazolja az általuk kiadott köz
lemény, ami azt érzékeltette, hogy 
szeretnék a tudományos kérdések 
megtárgyalását tudományosabb 
alapokra terelni ott, ahol szükséges. 
Ennek érdekeben egyes esetekben 
mostantól kevesebb műsoridőt fog
nak kapni a laikusok az adott témá
ban, ezzel megőrizve pártatlansá
gukat. Ez a konklúziója a BBC által 
kiadott „Trust" jelentésnek, azon
ban a gyakorlatban ez konkrétan 
azt jelenti, hogy a globális felmele
gedést tagadók kevesebbet szere
pelnek majd a képernyőn. Ezt arra 
az adatra alapozzák, hogy a tudo
mányos közösség 95-97%-a az em
beri tevékenység okozta globális 
felmelegedés létet igazolja.
A nemzetközi hírszerző média lé
pése valószínűsíthetően egyfaj
ta reakció az amerikai sajtóban ta
pasztalt elfogultságra. A CBS pél

dául hatszor annyi időt szánt mű
soraiban azoknak az embereknek, 
akik a klímaváltozás létezése ellen 
érveltek, mint a mellette lándzsát 
törő tudósoknak. Ezenkívül a Fox 
News meghívottainak 69%-a két
ségbe vonta a tudományos eredmé
nyeket a témában.
Ez azt eredményezte, hogy az em
berekben felvetődtek különböző 
kérdések. „Miért is van akkor szük
ségünk környezetvédelemre? Hi
szen ez a termékeket csak drágábbá 
teszi, és lehet, hogy az egész csupán 
egy kreált ürügy arra, hogy több 
pénzt húzzanak ki a zsebünkből. 
Senki sem tudja igazából, hogy mi 
ez az egész, mégis miért higgyünk 
a szakembereknek?" Ezek az ér
vek körülbelül olyanok, mintha mi 
magyaráznánk meg az orvosnak, 
hogy miért nem vagyunk rákosak 
a leletek tanúbizonysága ellenére, 
és miért nincs szükségünk a drága 
terápiára. Az ilyenfajta érvelések 
többnyire azon cégek érdekében 
állnak, akik úgv tartják, a fejlő
désnek és az innovációnak gátja a 
környezettudatosság. Amerikában 
ezek a cégek előszeretettel használ
ják a sajtót szócsőnek saját érdekeik 
érvényesítésére.

A BBC feltehetőleg ennek vissza
szorítása végett hagy kisebb teret 
az éghajlatváltozást kritizálok szá
mára. Azonban arról is biztosították 
őket, hogv ennek ellenére nem lesz
nek teljesen elűzve a képernyőkről, 
csupán arányos időt fognak kapni 
érveik kifejezésére, a tudományos

világban képviselt számuk függvé
nyében. Szükség van véleményezé
sekre az élet minden területén, ezt 
ők sem szeretnék kizárni, viszont 
a brit közmédia ezzel a lépéssel ko
moly kritikát fogalmazott meg a 
közvéleménv irányába.

KOVÁCS-DOBÁK GÉZA

Corvinus-innováció a vörös húsú alma
„An apple a day keeps the doctor away" 
-  tanultuk mindannyian az angol 
nyelvtanfolyamon. Orvosi lapok
ból már azt is tudjuk, hogy napon
ta több alma elfogyasztása még job
ban szolgálja egészségünk megőr
zését. Ugyanakkor sokak számára 
riasztó a különböző károsítok ellen 
használt vegyszerek esetleges ma
radványa a gyümölcsben. A Gyü
mölcstermő Növények Tanszék al- 
manemesítési programja erre kí
nál megoldást olyan új almafajták 
előállításával, amelyek ellenállnak 
a környezeti viszontagságoknak, a 
kórokozók által okozott betegségek
nek, ezért környezetkímélő módon 
és alacsony költséggel termeszthe
tők. További cél a szép gyümölcs
küllem, a gazdag beltartalmi és 
egészségvédő értékek elérése. Ki
választott apafajták virágporával 
mesterségesen megtermékenyítjük 
az anyafajtákat, a gyümölcsökben 
fejlődő magvakból felnevelt utó
dok sokaságából -  mesterséges fer
tőzéseket, morfológiai, biológiai és 
analitikai vizsgálatokat is bevetve -

soklépcsős szelekcióval emeljük ki 
a fajtajelölteket. A fenotípus vizsgá
lata mellett genetikai markerezéssel 
ellenőrizzük a többféle betegséggel 
szembeni rezisztencia kombinálá
sának sikerességét.
Új fajtáink között kuriózumnak szá
mítanak a vörös húsú almák, ame
lyek a gyümölcsanalitikai vizsgála
tok szerint a polifenolos vegvületek 
gazdag összetétele, a kimutatható 
tannintartalom és a többi almafaj
táéhoz hasonló további fitonutriens 
értékek alapján az antioxidáns vé
delem részét képezhetik. Gyümöl
csükből szép és magas beltartalmi 
értékű almaié, vonzó és ízletes al

maszirom, illetve cider (almabor) 
készíthető. Az alacsonyabb sav- és 
tannintartalmú fajták akár frissen 
és gyümölcssaláta formájában is 
fogyaszthatok. "Rezisztens Zamat
alma" szlogennel az elmúlt évben 
indítottuk új fajtáink promócióját.

Rendezvényünkkel évente jelent
kezünk, amelyen alkalmat adunk 
nemcsak a vörös húsú hibridek, ha
nem az összes fajtaújdonság meg- 
kóstolására.

PROF DR. TÓTH MAGDOLNA
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Családi vasárnap
A KDNP előterjesztése után 
és erőteljes nyomására tavaly 
decemberben az országgyűlés 
megszavazta a kétszáz négyzet- 
méternél nagyobb alapterüle
tű üzletek kötelező vasárnapi 
zárva tartását. Ennek gazdasá
gi hatásaival kapcsolatban már 
sokan és sok platformon nyil
vánítottak véleményt, azonban 
társadalmi következményeiről 
még kevesebbet olvashattunk.

Az egész intézkedés alapja és célja 
a kisebbik kormánypárt keresztény 
ideológiájának törvényi erőre eme
lése volt, a családi érdekekre és ér
tékekre hivatkozva. Azonban a kon
cepció vajon mennyire állja meg he
lyét a valóságban? Mennyire tekint
hető érvényesnek a magyar viszo
nyok között?

A vasárnap mint hagyományos, a 
keresztény kultúrkörben gyökere
ző pihenőnap több ezer éves múlt
ra tekint vissza, ami még pár évvel 
ezelőtt is általánosnak volt mond
ható. Az elmúlt egy-másfél évti
zedben azonban az egyre jobban 
kiéleződő munkaerő-piaci verseny
nek köszönhetően a munkaválla
lók és a munkáltatók is fokozatosan 
rákényszerültek hétvégi munkaszü
neti napjuk feladására. Ez természe
tesen nem jelentett az egyes embe
rek esetén heti hét nap folyamatos 
műszakot, csak az üzletmenet vál
tozott meg.
Kivéve, ha a fokozatosan romló gaz
dasági környezet miatt sokak szá
mára elkerülhetetlenné vált a vasár
nap feláldozása, akár másodállás, 
akár kényszerű túlóra keretében. Ez 
pedig valóban rossz kimenetelű le
het, hiszen a munkavállalók egész
ségi állapota is megsínyli a folyama
tos, pihenés nélküli munkát, de akár

a rendszertelen szünnapelosztást is 
-  ami pedig hosszú távon gazdasági 
negatívumként is jelentkezhet.
De a rendelkezés legtöbbet hangoz
tatott ideológiai alapja nem ez volt, 
hanem az, hogy töltsenek az em
berek minél több időt a családjuk
kal. És ezt lehetőleg ne egy „rossz", 
külföldi multi hipermarketében 
vagy bevásárlóközpontjában te
gyék, hanem valamilyen „Istennek 
tetsző" módon és helyen, például sa
ját otthonukban vagy a szabadban. 
Eddig ez sem tűnik ördögtől való el
képzelésnek.
C sak van  n é h án y  bökkenő . 
Az em b erek  e g y ré s z t  nem  
szeretik, ha központilag ennyire 
beleavatkoznak az életükbe, ha 
megpróbálják helyettük eldönteni, 
szabadnapjaikon mit és hol csinálja
nak. Másrészt vannak olyan háztar
tások, ahol az jelentette a legnagyobb 
szórakozást, ha a vasárnapjukat egy 
bevásárlóközpontban tölthették, hi

szen itt mindent megtalálnak, ami 
egy, a szemükben színvonalas és szó
rakoztató nap kelléke, mindezt akár 
fillérekért is. És ám legyen, hiszen 
addig is a családjukkal vannak, de a 
KDNP ideológusainak valamiért ez 
nem tűnt megfelelőnek.
Pedig például sokan nem olyan kö
rülmények között élnek, ami lehető
vé vagy éppen elviselhetővé tenné a 
hét utolsó napjának otthon töltését. 
De a hivatalos kommunikáció szerint 
ez nem is muszáj, hiszen annyi szép 
hely van az országban, az MTVA és 
a Turizmus Zrt. pedig nagy örömmel 
segít választani a sok, jobbnál jobb 
desztináció közül. Azt azonban haj
lamosak elfelejteni, hogy ezt -  a bal
oldal által gyakran hangoztatott kife
jezéssel élve -  a „négymillió szegény 
országában" egy széles társadalmi 
réteg nem engedheti meg magának.

HORVÁTH MÁTÉ
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Vasárnapi világvége?
Vasárnap és zárva tartás: en
nek a két szónak nem kellene 
akkora felháborodást keltenie, 
mint amekkorát keltett. Csak 
az emberek ruházták fel ekko
ra jelentőséggel. De miért is?

Persze a felháborodás teljesen jo
gos. Az egyik oldalról szemlélve. 
De ha egy másik szemszögből néz
zük, nem tragédia, hisz a világban 
vannak rosszabb dolgok, mint
hogy az ember otthon maradhat 
egy napot és pihenhet.
Tartsunk egy kis visszatekintést. A 
rendszerváltás után vezették be a 
vasárnapi nyitva tartást. Előtte nem 
volt ilyen. Mindenki nyugodtan 
kérdezze meg az ismerőseit, szüle
it, nagyszüleit, hogy milyen is volt, 
és hogy ők miként élték meg. Nos, 
nem az volt a legnagyobb gondjuk, 
hogy vasárnap zárva voltak a bol
tok. Ha ők túl tudták tenni magukat 
ezen, mi miért nem? Ha nekik nem 
volt akkora probléma, nekünk miért 
az? Egyszerű az ok: mindenki felhá
borodik, ha valamit elvesznek tőle. 
Evidens és érthető. Ha maradt vol
na anno az addigi rendszer, akkor 
nem lenne ekkora düh az emberek
ben. Talán nem is az a tény bánt iga
zán, hogy nem nyitnak ki vasárnap 
a boltok, hanem a tudat, hogy már 
megint elvesznek valamit tőlünk. De 
csak egy kicsit gondoljuk át, hogy 
maga a zárva tartás akkora tragé
dia-e, mint amekkorának gondoljuk.

Manapság hozzászoktunk a teljes 
jóléthez. Megszoktuk, hogy min
dig, minden elérhető, azonnal és 
minden mennyiségben. Ha aka
runk valamit, rögtön elautózha
tunk a legközelebbi boltba és kész. 
Persze a mai rohanó világban kell 
is valamilyen mértékben, hogy 
azonnal meg tudjuk venni, amit 
épp szeretnénk. És ha ezt elveszik, 
akkor rögtön mindenki felhábo
rodik. Az emberek szó szerint pá
nikba tudnak esni, ha nem kap
hatják meg azonnal, amit akarnak. 
Erre jó példa, amit már párszor 
megfigyeltem, hogy egy-egy hosz- 
szú hétvége előtt az emberek lero
hanták a boltokat, és úgy vásárol
tak élelmiszert, mintha minimum 
a világ végére készülnének. Soha 
nem értettem ezt a logikát. Miért 
kell háromszor annyi ételt vásárol
ni, ha mondjuk csak két napig lesz 
zárva a bolt? Volt, hogy megkér
deztem. A válasz: „rn^rt zárva lesz 
a bolt".
Nyilván a tudat felébreszti az em
berekben a gyűjtögető életmódot, 
és minimum hússzal több dolgot ír
nak a listájukra, mint amire valójá
ban szükségük van. Engem ez nem 
bánt, ebből az üzletnek van haszna 
-én mindenesetre jól szórakozom 
ilyenkor az embereken.
Vannak persze olyanok is, akik hét
végén eddig is otthon pihentek, és 
soha nem vásároltak be vagy moz
dították meg a kisujjukat vasárnap. 
Most ők is teljesen ki vannak kelve 
magukból. Ha eddig se csináltak

semmit, most miért kell felhábo
rodni? Nyilván, mert az embernek 
mindig kell valami, amin háborog- 
hat. Mi már csak ilyenek vagyunk. 
Majd úgyis jön a következő dolog, 
amin szintén mindenki kiakad. 
Mondjuk természetes és érthető ez 
a reakció. Senki nem örül, ha meg
mondják neki, hogy mit csináljon a 
szabadnapján, ha már zárva van
nak a boltok. Különböző szóra
kozási lehetőségeink ugyanakkor 
megmaradtak: továbbra is mehe
tünk kávézni, moziba, színházba, 
jó időben sétálni, sportolni, majáli
sokra, barátot látogatni, vagy akár 
maradhatunk otthon is. Pihenhe
tünk, kertészkedhetünk, foglal
kozhatunk a családunkkal, vagy 
éppen átaludhatunk egy egész na
pot, ha úgy tetszik. Nem hiszem, 
hogy akkora problémát jelentene, 
ha esetleg tényleg olyanokkal kéne 
töltenünk a napot, akiket szere
tünk, és csak pihenhetnénk.
Végül is így tényleg van egy egész 
nap a hétből, amikor nem kell ro
hanni, kapkodni, sietni, elintézni 
a dolgainkat vagy stresszelni va
lamiért. Ha innen nézzük, nem is 
akkora tragédia a vasárnapi zár
va tartás. Persze embere válogat
ja. Aki fel akar háborodni valamin, 
az mindig fog rá okot találni. Min
denkinek magának kell mérlegel
nie, hogy mit akar tenni, és hogy 
megéri-e neki ezen még hónapokig 
duzzogni.

KRISTÓF ANIKÓ

Gumicsontból pirruszi győzelem
A KDNP négy évvel ezelőtti, 
vasárnapi pihenőnapról szóló, 
hamvába holt törvényjavas
lata után tavaly ősszel merült 
fel -  szintén a keresztényde
mokraták jóvoltából -  annak 
a lehetősége, hogy parlamenti 
szavazásra bocsássák a régeb
bi tervezetnek a kereskede
lemre vonatkozó variánsát, 
a hét utolsó napjára vonatko
zó zárva tartást.
Nehéz lenne azt állítani, hogy az 
ötlet azonnal hatalmas hullámo
kat keltett volna a közbeszédben. 
Egyrészt ismert volt Varga Mihály 
nemzetgazdasági miniszter állás
pontja, aki november elején még

nyíltan szembement a kisebbik kor
mánypárt érvelésével, mondván: 
Magyarország nincs abban a gaz
dasági helyzetben, hogy ez legyen 
a legfontosabb problémája. Másfe
lől ekkortájt még javában az inter
netadó és az amerikai kitiltási bot
rány témái követeltek maguknak 
helyet a címlapokon. Hogy általá
nosságban mennyire volt komoly 
a javaslat fogadtatása, azt jól pél
dázza, hogy a 444.hu egyenesen a 
„Gumicsontriadó!" címkét ragasz
totta Harrach Péter KDNP-s képvi
selőnek a tervezetet taglaló napi
rend előtti felszólalására.
A hetek múlásával azonban egy
általán nem merült feledésbe a va
sárnapi zárva tartás gondolata, sőt 
egyre inkább gyökeret vert a köz
tudatban, ezzel párhuzamosan pe-
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dig felerősödött a vele kapcsolatos 
diskurzus is. A kormánypárti sajtó 
élő európai példákkal érvelt, míg az 
ellenzéki orgánumok a szabadság- 
jogok korlátozásával és a zavaros 
ideológiai magyarázattal kapcsola
tos aggályaikat hangsúlyozták. Más 
népszerű témák árnyékából akkor 
lépett ki végleg a vasárnapi zárva 
tartás ügye, amikor majd' egy hó
napnyi egyeztetés után a kormány 
végül úgy döntött, beáll a kezde

ményezés mögé. A döntés a jobb
oldali köröktől sem kapott feltétle
nül pozitív visszhangot. A Válasz, 
hu publicistája, Bódis András úgy 
fogalmazott: „a Fidesz a népért és 
a néppel való kormányzás képes
ségének fitogtatása helyett -  egyéb 
ötlet híján -  népnevelésbe fogott". 
Ezenkívül -  Varga Mihály korábbi 
állásfoglalásával egybehangzóan -  
kiemelte a lépés szakmai indokolt
ságának hiányát is.
A törvény december 16-ai megsza
vazását és a róla szóló összes nép
szavazás-kezdeményezés kudar
cát követően a szabályozás által 
leginkább sújtott cégek és intéz
mények kiskapu-kereséseiről szó
ló hírek vették át a főszerepet, de a 
véleménycikkek továbbra is sokat 
foglalkoztak a témával. Dr. Eőry 
Békeffy Sándor a Népszabadság ha
sábjain január végén olyan mesz- 
szemenő következtetésbe is bocsát-

A rovatban s z e r e p lő  írá so k  nem  az e g y e te m  h iv a ta lo s
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C salád i vasárn ap  -  vagy m égsem ?

Közgazdász

Bár már néhány hete hatályos 
az üzletek nyitva tartását szabá
lyozó törvény, valahogy a mai 
napig úgy érzem, hogy tesztfá
zisban van a dolog, és nem mű
ködik rendesen -  illetve hogy 
pontosítsák, nem is tud rende
sen működni. Az alapkoncep
ció jó -  rohanó világunkban ki 
ne szeretne több időt a családjá
val vagy barátaival tölteni? Spó
rolni az üzletek nyitva tartásán, 
kevesebb áramot használni, kü
lönböző programokra eljutni et 
cetera? Ám itt hibádzik a dolog.

A törvény a kétszáz négyzetméternél 
kisebb alapterületű kiskereskedelmi 
egységek nyitva tartását engedélyezi, 
amennyiben a tulajdonos vagy család
tagja -  és itt jegyezném meg, hogy az 
élettárs jelen esetben nem számít an
nak -  szolgálja ki a vevőket. A törvény 
általános indoklását idézve számos 
érdekes magyarázatot találunk, töb
bek között: „(...) a vasárnap valóban 
az ország döntő része számára pihe
nőnap legyen. (...) A családok számá
ra azért jelentene hozzáadott értéket, 
ha a kereskedelemben dolgozó szülők 
a Munka Törvénykönyve alapján járó 
heti két pihenőnapjuk egyikét vasár
nap kapnák meg kötelezően, mert a 
gyermekek hétköznap iskolában van
nak, és csak a hétvége áll rendelke
zésre ahhoz, hogy szülők és gyerme
kek együtt legyenek."

Az odáig rendben van, hogy a pl. Tes- 
cóban dolgozó szülők innentől otthon 
lehetnek gyermekeikkel, de mi a hely
zet az egészségügyben, a vendéglátó- 
iparban vagy a reptéren dolgozókkal? 
Az éttermek, kávézók, mozik vagy 
egyéb szórakoztatóegységek kötele
ző bezárásáról egy szó sem esik, és 
ugyanúgy kivételt képeznek a virág
boltok és az újságárusok, de említhet
ném a buszsofőröket vagy a taxisokat 
is. Hol egyeztethető ez össze a tör
vényben megfogalmazottakkal? Véle
ményem szerint sehol.
Másrészt, ha jó ötletnek is tartanám a 
családi vasárnapokat, felmerül ben
nem a kérdés, hogy mit fognak ilyen
kor az említett családok csinálni? Az 
első hetekben -  biztos vagyok benne -  
mindenki talál valamit, amit már rég
óta ígérget gyermekének, ám sosem 
volt rá ideje, de mi lesz pár hét múlva? 
Egy ország lakossága sem engedhe
ti meg magának, hogy minden egyes 
hétvégén elmenjen valahova, kis ha
zánkban pedig ez anyagilag pláne 
nem kivitelezhető. A tavaszi időjárás 
beköszönte bizonyára nagy segítség 
lesz, hogy szabadtéri programokon 
is részt vegyenek a családok, de egy 
szimpla margitszigeti piknik alkal
mával is esetlegesen számolni kell 
bringóhintó-bérléssel vagy egysze
rűen egy családi fagyizással. Ugyan
akkor ha a gyerekek azt hallják egy
mástól, ki mit csinált a hétvégén, ők 
is szeretnének elmenni ezekre a he
lyekre, ami benzin, belépőjegy, eset
leg mindkettő együttes kiadásával 
jár. Egyszer-egyszer természetesen

ez mindenkinek belefér, de például 
egy családi mozijegy két felnőtt és két 
gyermek számára 5000 Ft körül mo
zog, míg az állatkerti belépő ugyan
erre a családra 7300 Ft. Ráadásul nem 
szabad elfelejteni az esetleges létszám- 
leépítést -  bár nagy ígéreteket hallot
tunk, hogy nem fog bekövetkezni -  
vagy a bérek csökkentését. A vasárna
pi pótlék például ötven százalék volt, 
ez a bérkiesés pedig jelentős veszteség 
lehet néhány család számára, pláne, 
ha bevétel helyett a családi programo
kat kénytelenek finanszírozni.
Végül egy kevésbé ismert része az 
új törvénynek: az éjjel-nappali üzle
tek bezárása. Ugyanis nemcsak a hét 
utolsó napjára vezettek be korláto
zást, de 22:00 és 6:00 között hétköznap 
és szombat este is kötelező a boltok 
zárva tartása. Az egy dolog, hogy ne
kem kellemetlen, hisz a hét nagy ré
szén leghamarabb 21:40-re érek oda a 
Tescóba venni valamit, de attól, hogy 
vevőként nem mehetek be, az éjszakai 
árufeltöltés ugyanúgy zajlik, csak im
már zárt ajtók mögött. Ha tehát egy 
szülő éjjel dolgozik, ugyanúgy nincs 
együtt gyermekével, mintha a bolt 
nyitva lenne. Ebben tehát nem látok 
rációt: senki nem hivatkozhat arra, 
hogy „a családi közösségek megtar
tó erejét kell erősíteni". Amennyiben 
egy boltvezető úgy ítéli meg, hogy 
neki veszteséges nyitva tartani éjsza
ka, szíve joga bezárni, de tapasztala
tom szerint a 0-24-es üzletek nagy ré
sze pont azért maradt nyitva egész éj
jel, mert volt rá igény...

ZSILA HAJNALKA

kozott, mely szerint az új regu
la sikeres bevezetése a Fidesz 
„pirruszi győzelme", ami követ- 
kezményszerűen a szavazótábor 
megcsappanásával jár együtt. 
Egy héttel március 15-ei hatály
ba lépése előtt a Magyar Nemzet 
ironikus hangvételű vezércikkel 
búcsúztatta a vasárnapi nyitva 
tartást, aláhúzva azt, hogy az 
emberek érdekeinek és a szabá
lyozás rendkívüli népszerűtlen
ségének figyelembe vétele elma
radt a döntés meghozásakor. 
Hogy a kialakult gyakorlat vál
toztat-e a választók véleményén, 
az a jövő zenéje. Ugyanakkor 
még a mai magyar közélet fon
tos vitatémái közt is kevés olyan 
van, amelyben az ellenvélemé
nyek és ellenérvek pártállástól 
függetlenül ilyen mértékű túl
súllyal lennének jelen...

BOGATIN BENCE

jontját, han em  csu p á n  a sz e rz ő k  vé

Dolgozzanak 
a„vasárnapi

Januárban a Nemzetgazdasági Mi
nisztérium boszorkánykonyháján 
összeültek a szakemberek, és elgon
dolkodtak azon, mit is kezdjenek az
zal a felbecsülhetetlen embertömeg
gel, akik egyszer csak nem tudnak 
majd vasárnaponként a plázákban 
ténferegni.
Kipattant hát az a nagyszerű üzlet a 
döntéshozók fejéből, hogy népsze
rűsítsük a turizmust. Elvégre eddig 
csak azért nem mentek el a hét utol
só napján kirándulni a keményen 
dolgozó kisemberek, mert a gonosz 
multik alulárazott (vagyis negatív 
extraprofitot termelő) termékeikkel 
becsábították az elkárhozás kedvez
ményes vásárlással kikövezett pok
lába. Most, hogy ez az akadály elhá
rult, mindenki utazgathat összevisz-

ét tükrözik.

a vendéglátók 
pihenőnapon”

sza, mint valami hiperaktív Gulliver 
(vagy Szindbád, Candide, Torgyán 
József esetleg Lázár János), hiszen 
nyilván hirtelen most már erre is 
lett pénze. Természetesen minden
ki a hazai táj szépségét fedezné fel 
szabadidejében, hiszen nehogy már 
Erdélybe, Kárpátaljára vagy valami 
hasonló külhoni területre vetődjön, 
ahol nemcsak magyar szót, hanem 
nyitva lévő boltot is találhat.
A Magyar Szállodák és Éttermek 
Szövetsége azonban aggódik, mivel 
szerintük az ide utazó külföldieket 
zavarhatja a „vasárnapi pihenőnap". 
Az érdekvédelmi szervezet főtitkára 
a Balatont, illetve a Váci utcát emelte 
ki példaként.
Az állami kézben lévő, ennélfogva 
teljesen független és objektív ítélőké

pességgel rendelkező Magyar Turiz
mus Zrt. viszont derűlátó. Legújabb 
kampányuk részeként az itthon.hu 
oldalukon mostantól rendszeresen 
népszerűsíteni fogják a vasárnapi 
programokat, ezzel is emlékeztetve 
a boldog és hálás népet arra, hogy 
a „bevásárlóközpontba járás" kínja 
immáron nem választható opció. 
Egyes fanyalgó kritikusok, akik ár
tani akarnak jobban teljesítő nem
zetünk felemelkedésének, arra vi
lágíthatnak rá, hogy a turizmus fej
lesztése ellentmond a „vasárnapi pi
henőnap" szlogennek, hiszen így a 
szálloda portásainak, takarítóinak, 
biztonsági őreinek, mixereinek stb. 
kell dolgozniuk. Az ilyen jellegű ká
kán is csomót keresés ugyanakkor 
árt a magyar népiéleknek, ezért arra 
kérem az elvtársakat, hogy ne vete
medjenek erre!

SÜLÉ ANDRÁS
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A vasárnapi zárva tartásról -  Interjú Isztin Péterrel
Nem volt könnyű eligazodni 
a vasárnapi kötelező pihenő
napot övező módosításokban 
és ok-okozati összefüggé
sekben. Arról, hogy ez tulaj
donképpen kinek és miért 
jó, Isztin Pétert, egyetemünk 
kutatóját kérdeztük, aki 
mikroökonómiával, játékel
mélettel és jogszociológiával 
foglalkozik.

Milyen makrogazdasági hatásai 
lehetnek a vasárnapi zárva tar
tásnak?
Az egyik legfontosabb a foglalkoz
tatottság. Legutóbb 15-20 ezer em
ber elbocsátásáról hallottam, és ez 
várható is volt, de nem tudom, ezek 
a számok mennyire megalapozot
tak. Valószínűleg kevesebb termé
ket is fognak eladni. A kereslet át 
fog tolódni más időpontokra, de az
zal, hogy bizonyos napon nem vá
sárolhatsz, drágul a termék olyan 
értelemben, hogy kevésbé lesz elér
hető.

Tehát a korlátozásnak nem fel
tétlenül lesz pozitív kihatása a 
vásárlókra és a foglalkoztatot
takra.
Utilitarista szempontból általában 
előnyös, ha engedjük, hogy az em
berek szabadon cserélhessenek, aki
vel, amikor és amennyit akarnak. 
Ha viszont megakadályozzuk ezt, 
csökken a társadalmi jólét mértéke. 
Felvetődött, miért ne pihenhetné
nek többet az emberek vasárnap. 
Úgy gondolom, a fogyasztók eseté
ben nem olyan hihető érv, hogy na
gyon szeretnének otthon maradni 
a családjukkal, de a gaz multik el
csábítják őket. Igenis szeretnének 
elmenni vásárolni, mert azt, amit 
így megszereznek, többre értéke
lik, mint a pénzt és időt, amit arra 
áldoznak.
Az az érv is elhangzott, hogy a 
bolti dolgozóknak vasárnap ne 
kelljen munkába menni, inkább 
maradjanak otthon. Sztenderd 
mikroökonómiai szempontból ebbe 
is nagyon könnyű belekötni. Ha mű
ködik az egészséges verseny a mun
kaerőpiacon, akkor nem a munkál
tató kötelezi beosztottját a vasárna
pi munkára, hanem a dolgozó ön
ként vállalja azt, mert magasabbra 
értékeli a pótlólagos bért, mint az 
időt, amit emiatt feláldoz. Sok min
dentől -  preferenciáktól, jövedelmi 
helyzettől -  függ, hogy ki hol húz
za meg ezt a határt. Nem gondol

nám, hogy ez kizsákmányolás len
ne, mert végső soron a dolgozó is 
jól jár. Ha ebben megakadályozzuk, 
akkor abban gátoljuk, hogy a saját 
szempontjai szerint növelje a saját 
jólétét. Ez sztenderd közgazdaság- 
tan, ellentétesen azzal, amikor meg 
akarják mondani, hogy te vasárnap 
ne dolgozz vagy vásárolj. 
Máshogyan nézve viszont, ha ak
kor „fogyasztunk szabadidőt", ami
kor sokan mások is ezt teszik, akkor 
érdemes kijelölni kötelezően egy 
pihenőnapot. így koordinálhatjuk 
a szereplők magatartását. Kérdés, 
hogy tényleg jobban járunk-e így.

A kereskedelmi korlátozás mel
lett szóló hivatalos érv az, hogy 
akarata ellenére senkit ne le
hessen dolgoztatni vasárnap.
Jó kérdés, mi az, hogy akarata el
lenére. Már a munkaszerződés alá
írásakor tudom, hogy engem dol
goztathatnak vasárnap is. A kérdés, 
hogy mennyire versenyzői a mun
kaerőpiac, és mennyire lehetséges, 
hogy akarata ellenére dolgoztathat
nak bárkit is. Szerintem a kiskeres
kedelmi dolgozók közül a korláto
zásnak sokan nem örülnek. Aki val
lási szempontból döntene, azt lehet
ne koordinálni. Akinek a szabadidő 
nem ér annyit, és nem is vallásos, 
az nem fog ilyesmikre hivatkozni. 
A munkavállaló pedig eldönthetné, 
hány ilyen embert kíván alkalmaz
ni, így valószínűleg lenne egy ön
szelekció. Ha valakinek meggyőző
dése, hogy vasárnap nem akar dol
gozni, akkor nyilván hajlandó áldo
zatokat is hozni érte. Nem várhatja 
el senki, hogy az ő személyes meg

győződéséért más fizessen.
Ha viszont tényleg a munkáltató
nak van erőfölénye, akkor ettől ez 
még fennmarad, csak legfeljebb 
más területen fog jelentkezni. Az 
ilyen problémára ez a törvény nem 
feltétlenül jó megoldás.

Mit gondol a nemzetközi pél
dákról?
Ismereteim szerint Ausztriában 
és Németországban elég szigorú a 
szabályozás. A francia kormány vi
szont liberalizálja a nyitva tartást 
egy általánosabb csomag részeként. 
Nálunk eddig kifejezetten engedé
keny volt a kormány, nem volt sem
milyen korlátozás, akár nonstop is 
nyitva lehetett tartani. Most meg 
éppen a másik irányba megyünk, 
pedig itthon nagyon sok embernek 
megérné vasárnap dolgozni. 
Nyugat-Európában egyébként 
gyakran a szakszervezetek is szok
tak támogatni vagy felvetni ilyen 
szabályozást. Ha ők monopolista
ként meg tudják határozni a mun
kamennyiséget, akkor magasabbra 
tudják szabni a munkabért. Erre le
het mondani, hogy munkavédelem, 
de én ezzel nem igazán szimpatizá
lok. Magyarországon -  érdekes mó
don -  a szakszervezetek sem támo
gatják az intézkedést.

Hogyan illeszkedik az uniós 
jogba ez a törvény? Lehetsé- 
ges-e ebben a feltételrendszer
ben a szabadkereskedelembe 
történő ilyen szintű beavatko
zás?
Az EU-s szabályozás alapvetően 
arra irányulna, hogy a tagállamok

közötti kereskedelem szabad le
gyen, és a kormányok ne adjanak 
olyan támogatásokat, ami ezt korlá
tozza. A belső, tagállami piacra vo
natkozó szabályozás nem nagyon 
szokott ilyenekbe ütközni.

Mivel indokolható az, hogy egy
re kevesebb a kiskapu?
A módosításokat egyrészt nem le
het követni, másrészt nem mindig 
érthető, hogy mit miért tesznek. 
Ilyenkor szokott sok minden gya
nús lenni, amikor hoznak egy ren
delkezést, majd visszavonják. 
Tisztán közgazdasági célból ne
héz megmondani, mit tartson fon
tosnak a kormány: azt, ami az em
berek jólétét maximalizálja vagy 
esetleg mást? Ismét felmerül az, 
hogy valójában ki jár jól ezzel a 
kereskedelmi korlátozással. Van
nak olyan elméletek, amelyek sze
rint bizonyos piaci szereplőknek 
érdekében állhat, hogy az ő szek
torukat szabályozza az állam. Ez 
paradoxonnak tűnhet, de jobban 
belegondolva láthatjuk, hogy ez
által nemcsak a saját, hanem ver
senytársaik költségét is megemelik. 
Ha pedig ez a konkurenciának 
jobban fáj, mint bizonyos 
cégeknek, akkor elképzelhető, 
hogy néhányan elhagyják a piacot, 
vagy esetleg a kereslet áttolódik a 
„kedvezményezettekre". Amikor 
egy vállalat már a piacon van, és 
újakat el akar rettenteni a belépés
től, akkor a piaci szabályozás előnyt 
jelenthet neki. Nem szeretnék spe
kulálni és nevesíteni semmit, de ér
demes azon elgondolkodni, hogy 
mely vállalatokat érinti ez kevés
bé rosszul, mert a forgalmuknak, 
mondjuk, kisebb részét bonyolítják 
le vasárnap. Ahhoz azonban, hogy 
ezt pontosan fel tudjuk mérni, is
mernünk kéne a keresleti és költ
ségviszonyokat.

A vasárnapi zárva tartást sokan 
multiellenesnek vélik.
Ez nyilvánvalóan ilyen lépés, de 
inkább „csak" elrettenti az új be
ruházásokat, és néhány üzletüket 
feltehetően be kell majd zárniuk. 
A választók részéről fel szokott 
merülni, hogy jól csapjunk oda a 
multiknak, a legtöbb vásárló vi
szont itt inkább az ő oldalukon áll. 
így nem gondolom valósnak, hogy 
a politikafogyasztók részéről lett 
volna kereslet erre a szabályozásra. 
A kormány multikat elszámoltató 
retorikájába viszont szépen beleil
leszkedik.

DENGYEL DÓRA
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Zárva tartás -  a nemzetközi gyakorlat
A kezdetek kezdetén, a zár
va tartási törvény kapcsán a 
KDNP azzal támasztotta alá 
javaslatát, hogy a nyugati de
mokráciákban is működőké
pes az a felállás, hogy vasár
naponként nem nyitnak ki az 
üzletek. Főként a német és az 
osztrák példát emlegették, de 
számos más európai ország
ban is korlátozásokat figyelhe
tünk meg a hét utolsó napjára 
vonatkozóan.
A legszigorúbb főszabály jelen
leg Ausztriában van érvényben. Itt 
szombat este 6 órától hétfő reggel 
6 óráig minden üzletnek zárva kell 
tartania, de a tartományok szezo
nálisan és egyéb feltételek betartá
sával tehetnek kivételt. Kritérium 
az is, hogy egy üzlet egy hét alatt

nem tarthat nyitva összesen 72 órá
nál többet.
A sorban Németország a követke
ző. Az alapelv azt diktálja, hogy a 
boltok nem tarthatnak nyitva va
sárnap, de ettől egyes tartományok 
eltérhetnek. Berlinben és Branden
burgban egy év során mindösz- 
sze hat alkalommal, 13 és 20 óra 
között, míg Szászországban évente 
egyszer lehetnek nyitva az üzletek. 
Van viszont olyan tartomány, ahol 
a nagyobb turistaközpontokban 
több hónapon keresztül élhetnek a 
vasárnapi vásárlás lehetőségével az 
ott lakók.
Franciaországban már más a hely
zet. Az előírás szerint a munkálta
tónak kötelessége pihenőnapot biz
tosítania, és ez a legtöbb esetben va
sárnapra esik. De a rengeteg kivétel 
miatt számos üzlet a hét utolsó nap
ján is nyitva tart, az élelmiszert áru
sító üzletek azonban csak 13 óráig.

A turisztikai zónákban lévő boltok 
korlátozás nélkül lehetnek nyitva. 
Az olaszok többsége komolyan ve
szi a vasárnapi pihenést, így nem
csak a boltok többsége, hanem az 
éttermek nagy része is zárva van. 
Igaz, akad olyan, hogy egy-két órá
ra kinyit a tulaj, majd bezár, aztán 
újra kinyit.
Belgiumban évente kilenc vasárna
pi vásárlás engedélyezett -  ebből 
hatot a kormány, hármat az önkor
mányzat határozhat meg. Hollan
diában viszont kizárólagosan az 
utóbbi hatáskörébe tartozik eldön
teni, hogy mely vasárnapokon tart
hat nyitva egy üzlet. 2013 közepéig 
évente tizenkét pihenőnap jelen
tett kivételt, de ekkor a turisztikai 
övezetek mentességet kaptak, így 
Amszterdamban, Rotterdamban, 
valamint Hágában újra egész héten 
nyitva tartottak a boltok.
Angliában csak a kétszáznyolcvan

négyzetméternél nagyobb üzletek
re vonatkozóan van életben szabá
lyozás, de közel sem olyan szigorú, 
mint más országokban. Az ilyen 
áruházak maximum hat órán ke
resztül lehetnek nyitva 10 és 18 óra 
között. A finneknél is hasonló a 
helyzet, ott négyszáz négyzetméter 
felett lép érvénybe a korlátozás. 
Ezekkel szemben Szlovákiában 
2014-ben elutasították a szintén a 
kereszténydemokratáktól szárma
zó javaslatot, melyben a vasárnapi 
és ünnepnapi zárva tartást kezde
ményezték. Lengyelországban jelen 
pillanatban még nincs tiltás, de már 
ott is szorgalmazzák a hétvégi bezá
rást, hogy ellensúlyozzák a multik 
kampányát. Nyugat-Európa meg
annyi országában tehát valamilyen 
szinten korlátozzák a nyitva tartást, 
ellenben Kelet-Közép-Európában ez 
még nem divat.

BUJDOSÓ BEÁTA ZITA

Hol bujkált eddig a tanulmány?
Bombaként robbant a hír, 
miszerint készült hatástanul
mány a vasárnapi zárva tartás
ról -  igaz, nem 2014 során. A 
Nemzetgazdasági Miniszté
rium (NGM) cáfolta ezt, de 
néhány szemfüles újságíró 
megtalálta az ezt bizonyító do
kumentumot. A tanulmányt 
2011-ben készítették el: akko
riban Orbán Viktor még nem 
támogatta, azzal az indokkal, 
hogy „amíg heti ötnapi mun
kából nem lehet megélni Ma
gyarországon, addig nincs 
arra lehetőség, hogy a boltok 
vasárnap zárva tartsanak.”

Az elemzést 2011 tavaszán kicsivel 
több mint hárommillió forintból az 
M.S. Concord Tanácsadó és Szolgál
tató Bt. végezte el az NGM megbízá
sából. Mátyási Sándor társtulajdo
nos megerősítette ezt az információt, 
de titoktartási kötelezettsége miatt 
csak annyit fűzött hozzá, hogy az 
eredmények hasonlóak a nemrég Ip- 
sos által készített felmérésben meg
állapítottakhoz. Eszerint a megkér
dezettek kétharmada ellenzi az in
tézkedést, de csak 22 százalékuk járt 
el rendszeresen vasárnap vásárolni.

A korábbi tanulmány nyolcszáz fős 
mintán mérte fel a lakosság állás
pontját. Az elemzés arra is rávilágí
tott, hogy a zárva tartás következ
ményeképp pénteken és szombaton 
sűrűsödne a forgalom az utakon, 
valamint a drága fogyasztási cikkek 
eladása csökkenne. Az Átlátszó sze
rint leginkább a magas jövedelmű 
lakosok ellenezték a nyitva tartás 
korlátozását, bár ebből a rétegből 
járnak el legkevesebben vasárnap 
bevásárolni.
Ha a korlátozás kimerülne annyi
ban, hogy vasárnap helyett szom
baton járják a boltokat a vásárlók, a 
lakosság valószínűleg könnyebben

beletörődne. De a 2011-es felmérés
ben megállapított számok még ma is 
érvényesek. Eszerint tíz-tizenötezer 
embert is elbocsáthatnak, és az új
donsült munkanélküliek valószínű
leg a későbbiekben sem lesznek ké
pesek elhelyezkedni ebben az ága
zatban. A zárva tartás nemcsak a la
kosság, hanem az állam számára is 
hatalmas érvágás az NGM becslése 
szerint. A munka nélkül maradók
nak 2,4 milliárd segélyt kell majd 
kifizetni, valamint emiatt csökken a 
forgalom, ami áfakiesést okoz. Nem 
beszélve arról, hogy a munkáltatók 
kevesebb járulékot fizetnek be, és 
ez így összesen ötvenmilliárdos be

vételcsökkenést eredményez a költ
ségvetésben.
Ezek függvényében már nem is 
olyan meglepő, hogy tavaly novem
berben Varga Mihály nemzetgaz
dasági miniszter nem támogatta a 
KDNP javaslatát. A szakmai anyag 
szerint a törvényt fokozatosan kel
lett volna bevezetni, így könnyeb
ben fel lehetett volna mérni az eset
leges hatásait mind a társadalomra, 
mind a gazdaságra. Azzal pedig, 
hogy mi lett volna, ha hamarabb 
fény derül erre az elemzésre, ma 
már nem is érdemes foglalkozni.

BUJDOSÓ BEÁTA ZITA
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Take the energy quiz
How much do you know about the energy you use, where it comes from 
and how we can save more of it?

Question 1
From 2010 to 2040, the world's population is 
projected to increase by about 30 percent. 
How much more energy will the world need?

25% 35% 43%

Question 2
How many people in the world are living 
without electricity today?

900 million 1.3 billion 3 billion

Question 3
Which region or country will have the world's 
fastest growing economy from 2010 to 2040?

Africa China Europe India United States

Question 4
Which country uses the 
most energy per person?

>!•
•••••, s s

China United States Iceland Germany
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Stores closed on Sundays
On 16th December, the Hun
garian Parliament passed the 
Sunday trading law. It was 
originally initiated by the 
Christian Democrats -  the 
partner of the governing par
ty, Fidesz. Later, Viktor Or
bán, the Prime Minister, also 
started to support the bill. The 
law came into effect on the 
15 th March.

The law was originally concerned 
with retailing business hours, but 
after a few days it turned out that 
the actual plan was to prohibit work 
in the retail sector on Sundays. Well, 
if you have at least three shops, you 
are pretty much doomed, since this

law comes with some harsh crite
ria- but only if you want to open 
your grocery store on a Sunday. 
First of all, the shops must not be 
larger than 200 square meters. Sec
ond, only the owner and the own
er's family can work there. Third, 
it can only stay open from 6 am to 
10 pm -  not only on Sundays, but 
any other day. After 10 pm only the 
owner and close relatives are al
lowed to work.
This law includes shopping malls 
as well. Although it might be con
fusing that the mall itself is actual
ly open, don't let yourself be fooled, 
the stores probably won't be. Only 
shopping centres with cinemas 
can stay open on Sundays. Howev
er, the law does allow stores to be 
open on five Sundays throughout

the year and on Advent Sundays. 
The Christian Democratic People's 
Party argues that people in West
ern Europe can live without going 
to stores on Sundays and that their 
shopping habits will eventually 
change. Huge grocery stores have 
reacted to this law differently; Tesco 
had to close some of its stores and 
had to fire people, while Spar decid
ed to change its opening hours.
Most Hungarians were - and still 

are - very sceptical about this act. 
According to some rumours the 
aim of the bill was just to keep fam
ilies together on Sundays. Many say 
that the government should not tell 
people what to do on the last day of 
the week. Others argue that many 
people will need part-time jobs 
at nights and on the weekends, to

maintain a better standard of living. 
The evidence of mass dissent came 
when a website critical of the gov
ernment found a document dating 
back to 2011 -  stating the negative 
impacts of this law. At that time two 
thirds of the people questioned said 
that they didn't support this idea, 
since many of them worked late on 
weekdays and they were only able 
to do their grocery shopping on 
Sundays.
The good news isthat many mar
kets will stay open on the last day 
of the week, so if you're craving 
some traditional fare, just check out 
a market near you. But my advice is 
to make sure in advance, whether 
anyshop you want to visit is open 
or not.

BUJDOSÓ BEÁTA ZITA

Interesting developments
The average person has 
always been confused by 
daily fluctuations in the stock 
market, however the events 
of the past few weeks also 
have speculators and brokers 
confused. Everyone was 
waiting for an announcement 
from the US Federal Reserve 
Bank(the Fed), to be accurate 
its Federal Open Market 
Committee(FOMC) lead 
by Janet L. Yellen. The stock 
markets have been bouncing 
up and down, from the Asian 
market through Europe and 
back to the Dow Jones.

But what exactly has caused this 
"mess"?
It can all be traced back to the 
global financial crisis of 2008, when 
the world market, which was so 
interconnected, declined sharply 
after the bankruptcy of just two 
mortgage companies. It had been 
long feared, and the domino effect 
worked. And what do we know 
about dominos? Standing them 
in line is actually lot harder than 
knocking them down. The Fed's 
first step in rebuilding the dominos 
was to shrink the interest rate on 
government bonds. That means 
people who were afraid of investing 
in the market didn't have the chance 
to invest in "safe" government

bonds. So in a way, they were 
forced to invest in the market, so the 
flow of capital wouldn't stop. This 
increased job opportunities, and 
the flow of money also increased US 
inflation.
But this happened years ago. 
The economy and especially the 
investors were impatient with the 
Fed and its "patient" policy. The 
economy of the US has strengthened 
since 2008 and now looks stable, 
however the dominos are ready 
to fall again. The unemployment 
rate has dropped down to 5.7% and 
there are already plans in action 
which might drop this even further, 
which is an outstanding result in the 
OECD club. One thing is notable: 
Short-term unemployment is the 
same in Europe. So the question 
is if higher interest rates in Euro
pe work then why doesn't it work 
in the US? The simple reason is 
that the long-term unemployment 
rate is seemingly higher in Euro
pe, since workers in Europe can 
register for unemployment benefits 
for very long periods, while it is 
only possible in the US for 26 weeks 
on average. So it might seem that 
unemployment rates are better in 
the US, but further improvements 
are needed, a fact that Ms. Yellen 
hasn't failed to stress as well.
The GDP reached 2.2% annual 
growth in the fourth quarter, which 
frankly saying, is a good result, 
however it is not even close to 
the Clinton years. But since there

hasn't been any monetary emission, 
inflation hasn't risen from the near 
1%, which worries Ms. Yellen, since 
the targeted inflation rate is 2%.
The FOMC has acknowledged 
the accomplishment of the US 
economy in the past few years, 
however it is not convinced about 
the sustainability of this rise. The 
rise in the market segments is not 
balanced and the employment rate 
could be better, not to mention the 
stagnating inflation rate. Business 
fixed investment is advancing, 
while the recovery in the housing 
sector remains slow and export 
growth has weakened.
Then a statement from the FOMC 
announced that they were dropping 
the word "patient" from their 
monetary policy, yet they were 
unsure about when they might raise 
the interest rate. It depends on the 
development of the US economy 
in the next quarter. They noted the 
possibility of a new monetary policy 
approach in June, but they stressed 
that this is not a promise, just another 
possibility which could be explored, 
meaning that if everything goes 
well and in two months inflation 
reaches the targeted range, then they 
might reconsider their decision in 
June. However monetary decisions 
doesn't come to effect for 18 to 24 
months, so remaining patient has its 
risks.
This is not an entirely new approach 
to monetary problems. In the past 
the Fed has been criticised over its

passive approach, but they have 
never wanted to make the same 
mistake they did in 1937. The 
question now isn't whether the Fed 
will raise interest rates, but rather 
when. There are many complicating 
factors including falling oil prices, 
the variable costs of other energy 
resources and the measures and 
actions of other countries. None of 
them are certain, however there is lot 
of speculating going on: some note 
that the dollar has fallen greatly in 
recently, having its biggest weekly 
drop since 2011, because the FOMC 
reduced projects for interest-rate 
hikes; other think-tanks suggest that 
the drop in the price of the dollar 
is only a correction of the market, 
since in the past few months the 
dollar was getting stronger against 
other currencies.
Speculations are getting even more 
intense, and the Fed is still not 
willing to change its monetary po
licy in the near future. However one 
thing is for sure: inflation is well 
below the Fed's target of 2%, and has 
fallen in the past year. The dollar 
is strong. In recent months, Ame
rican exports have been sliding. 
A rate increase will reinforce all 
these trends, with knock-on effects 
around the world. It may put the 
brake on America's economic 
recovery. The Fed has little to gain 
from tightening its policy, but a lot 
to lose.

KOVÁCS-DOBÁK GÉZA
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Broken Brokers
There are three major 
brokerage firms involved in 
scandals recently in Hunga
ry. The public was shocked by 
fraud reaching 150 billion fo
rint in one of the companies, 
and approximately 100 billion 
in each of the other two. Many 
local government authorities 
had their savings managed by 
these financial institutions 
as well as a lot of private 
investors. In order to avoid 
bankruptcy and turmoil, the 
government promised to 
help both the authorities and 
individuals involved. In short, 
Hungary’s financial world was 
shaken and the confidence in 
these institutions decreased 
dramatically.

At the end of February, the Buda 
Cash fraud was revealed: the Hun
garian Central Bank's on-site inves
tigation discovered a 100 billion fo
rint leak in their books. Their stock
brokers transferred their client's 
shares to pro forma invoices and 
traded them without their knowl
edge. The brokers also created fake 
records for the accounts, in order to 
send innocent-looking records to 
the clients and the Hungarian Na
tional Bank. The commissions by 
the clients were also faked. Buda 
Cash was the owner of four small 
cooperative banks united under the 
name of DBR banks (representing 
less than one percent of the Hun
garian bank sector), and their mon
ey was freely used in these trans
actions. According to László Win- 
disch, vice-president of the Super
visory Authority, the debts add up 
to 62 billion forint .for the DRB and 
40 billion for the clients.

An interesting fact is that this bro
kerage company was able to de
ceive the authorities for more than 
15 years. On 4March, the National 
Bank withdrew the licence of Buda 
Cash and initiated its liquidation. 
Their clients will be compensated 
from the Investor Protection Fund. 
And three brokers have been ar
rested. Due to the loss trust in bro
kerage firms, more and more people 
are moving their savings to banks, 
and a lot of new bank accounts have 
been opened according to Economy 
Daily.
A few weeks after the Buda Cash 
story, the Hungarian Supervisory 
Authority decided to conduct a se
ries of investigations. One of the 
companies investigated, "Hungária 
Értékpapír Zrt" could not repay the 
price of its bonds. It turned out that 
the firm had dispossessed their cli
ents of about 1 billion forint and 
caused further damage of 5 to 6 bil
lion Forint by issuing their bonds 
without any reserves. The two man
agers have been arrested; one of

them tried to commit suicide while 
in jail. She may have been experi
encing a deep personal crisis, since 
she was voted broker of the year in 
the year 2013.
The third company, seemingly the 
most stable generated the larg
est fraud (150 billion forint): the 
Quaestor Group. Its leader, Csaba 
Tarsoly had close ties with the pres
ent and former governments; in ad
dition he entered the spotlight as 
the owner of the Győr soccer team 
(Győri ETO). He may have miscal
culated his influence because ev
erybody cut off their support for 
him as soon as the scandal was re
vealed.
Brokerage firms suffered consid
erable losses in the 2008 crisis. In
stead of resolving them, they start
ed to falsify their records in order 
to solve future problems. But the 
snowballing effect they have cre
ated has not melted with time but 
turned into an avalanche, covering 
them as well.

HARSÁNYI LÁSZLÓ

Iranian talks: are they heading anywhere?
In the past few weeks there 
have been tough negotiations 
in Lausanne, on Lake Geneva, 
in the heart of Switzerland. 
Iran and the P5+1 (US, UK, 
Russia, China, France nd 
Germany) are trying to reach 
an agreement on the Iranian 
nuclear program. However this 
is not entirely about Iran; it is 
also about the future.

The accord being negotiated here 92 
years after the Geneva Convention 
of 1923 has the chance to be just as 
historic, albeit in completely differ
ent ways. It could determine the fu
ture spread of nuclear weapons, and 
redefine relations between nuclear 
weapon states and their non-nuclear 
rivals. It could also mark the start of 
a new era in Iran's relationship with 
the West.
Yet these talks have several negotia
tors with conflicting interests. These 
could be put into four groups: the US 
as leader of the talks, Iran of course, 
Israel, and the rest of the P5+1.

United States
The US was the first one to speak up 
against the Iranian nuclear program 
in 2002, when they accused Iran of at
tempting to make nuclear weapons.

This was followed up with a resolu
tion passed unanimously by the UN 
Security Council, which placed eco
nomic sanctions on Iran. Relations 
with Iran froze for a few years until
2013. The US began secret talks with 
Iran, which were later widened to the 
P5+1 and to the public.

Iran
Iran is not willing to give up its so- 
called peaceful nuclear program, 
which would give the nation a cheap 
energy resource. They want the sanc
tions to be lifted, which they claim 
are unfair and self-righteously im
posed by the US. However the peace
fulness of the program was quite 
questionable from the start: first of 
all, Iran didn't let the International 
Atomic Energy Agency (IAEA) inves
tigators examine all of their proce
dures. Also, some of the procedures, 
especially the use of centrifuges) 
have led to suspicions that Iran may 
be enriching uranium for weapons.
A further problem is that Iran wants 
its sanctions to be lifted at once, yet 
the West is considering a bit-by- 
bit framework. The West (and most 
prominently France) fear that an 
immediate agreement would lift 
all sanctions at once, but then Iran 
wouldn't want to meet their commit
ments, giving Tehran a head start. As 
John Kerry said earlier in March, the

agreement should not be ".. .based on 
trust, but based on intensive verifica
tion."

Israel
Before the Israeli elections Benjamin 
Netanyahu promised that for as long 
as he remains president, Iran would 
not have nuclear weapons. He has 
tried to live up to his words even be
fore the elections, when he accept
ed the invitation of the Republican 
Party to address Congress. He said 
that Iran should capitulate without 
conditions, and the West should not 
give into their demands, which is of 
course nonsense.
Israel opposes such possibilities and 
fears it since it would be a likely tar
get of Iranian nuclear weapons. It 
won't give any advantage to Iran, 
even if that results in worsening US 
relations. Recently Israel, lacking US 
support, reached out to France as a 
new ally to confront Iran in the talks, 
as before.

The rest of the negotiators
The UK, Germany and France have 
long opposed Iran's nuclear ambi
tions, being those who started the 
sanctions. French President Hollandé 
declared that he is not willing to 
yield to Iranian demands. China once 
again remains silent and is trying to 
gain the benefit of not participating.

Russia is also just looking at the is
sue from their national interest, even 
if it has close ties to Iran. This makes 
their position more complicated, 
however they are trying to remain as 
objective and business-orientated as 
possible. They don't fear any possible 
Iranian nuclear weapons, but they 
don't welcome them either. Moscow 
is just trying to maintain their grow
ing cooperation with Tehran.

What can we expect
It is hard to speculate about this issue, 
but we can see some tendencies. The 
US is trying to find a balance between 
Israel and Iran, while they are being 
"helped" by the Republicans. Israel is 
trying to remain the only state in the 
area to possess nuclear weapons and 
will do anything to eliminate their 
proliferation in Iran. And some in the 
West just want peace, while others 
want economic benefits. And Iran: 
it's a more problematic part to predict 
what they want. As their influence is 
growing in the region they are seek
ing legitimacy and security. With the 
talks? Hard to tell. Deadlines have 
expired and so Iran has just gained 
time for the further possible devel
opment of nuclear weapons and the 
clearing of evidence. The only ques
tion which remains is whether their 
delays are intentional or not?
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Europe through the crystal ball
Ákos Valentinyi, a former 
student of Corvinus Univer
sity, is Professor of Economics 
at Cardiff Business School 
and senior research fellow at 
the Institute of Economics 
of the Hungarian Academy 
of Sciences. The European 
Economic Advisory Group 
(EEAG) provides an annual 
report on the European 
economy -  lets see what they 
forecast for 2015.
You assess among other things 
the effect the crisis had in 
the eurozone during the past 
year, and make forecasts for 
2015. An important question 
here is Greece. Do you think 
it’s possible that this count
ry will leave the euro? And if 
this happens, what would be 
the economic and political 
consequences?
Greece is in a difficult situation. 
On the one hand, after five years 
of recession the people of Greece 
would like to have improvements 
in their daily lives, but on the 
other hand the Greek government 
has no money to finance such 
improvements. Money can come 
only from the taxpayers of other Eu
ropean countries, and they are only 
willing to give money in exchange 
for economic reforms, which the 
current Greek government is 
reluctant to carry out. Hence there 
is currently no agreement between 
the Greek government and Europe
an creditors on how to go forward. 
As things stand, Greece is expected 
to run out of money by April 9. 
In addition, the Greek banks are 
currently kept afloat by emergency 
loans from the European Central 
Bank (ECB). But the continued 
financing of Greek banks by the 
ECB depends on an agreement with 
the creditors. Without ECB loans 
the Greek government can only 
prevent the banks from collapsing 
if it imposes restrictions on deposit 
withdrawals and some form of 
capital control. This would be the 
first step on the way to leaving the 
eurozone. Given the hard stance of 
the creditors and the reluctance of 
the Greek government to implement 
reforms, it is now more likely than it 
was six months ago that the Greek 
government would be forced to 
takes steps eventually leading to 
an exit from the eurozone. It is

perfectly possible. Unlike five years 
ago, the eurozone is now much more 
robust, so it is unlikely that a Greek 
exit would be followed by ma
jor financial turmoil. The political 
consequences are harder to judge, 
as European unification has been 
a one-way street until now. Greece 
does not have to leave the EU just 
because it leaves the euro zone, but 
it would still be a blow for the Euro
pean integration process.

Theoretically, what conditions 
would make a fully integrated 
energy market possible in the 
European Union? Do you think 
this could ever be achieved?
If the prices of goods are the 
same across countries, that is an 
indicator of market efficiency and 
an integrated market. Currently we 
are witnessing large differences in 
energy prices across EU member 
states. That is a clear indication that 
the energy market is not integrated. 
Theoretically, markets would be 
integrated if transportation costs 
were not too high and if economic 
policies across markets were 
coordinated. The first condition

would require an improvement in 
the interconnectedness of national 
energy networks within the EU. 
This could be achieved. However, 
the second would require more 
coordination between national 
energy policies. Currently, this 
seems to be harder to achieve, 
and unlikely to happen any time 
soon because it could require, for 
example, Germany to reduce its 
subsidies to renewable energy 
producers, which it is unlikely to do.

Politics has an undeniable 
influence over a country’s 
economy. What is your opinion 
in the case of Hungary? Can a 
government go so far as to have 
a long-term negative effect on 
the economy?
Economic policies, particularly 
institutions such as checks and 
balances, the rule of law, and 
security of property rights shaped 
by the government have a long-term 
effect on the economy. The economic 
institutions influence incentives, 
and incentives determine economic 
efficiency, hence economic 
development. If the protection of

private property is weak because 
of the risk of expropriation by 
the government for example or 
because courts are slow to enforce 
contracts, that all increases the risk 
for investors. Therefore, investors 
will expect a higher return to 
compensate them for the higher 
risks. This, however, increases the 
cost of investment, which leads to 
less investment, and ultimately to 
slower growth. Weakening the rule 
of law, for example, would have a 
similar effect.
As far as Hungary is concerned, the 
various indicators measuring the 
quality of institutions including the 
rule of law has been deteriorating 
since the mid-2000s. However, 
since 2010 this deterioration has 
significantly accelerated. The 
nationalization of private pension 
funds and savings cooperatives, 
retroactive legislation and ad-hoc 
sector-specific taxes have reinforced 
the perception that the rule of law 
in Hungary has been weakened. 
This may not have an immediate 
negative effect on the economy, but 
it reduces the incentive to invest 
and will have a negative effect on 
growth in the long run.

There is such a thing as 
over-intensive immigration. 
Does Hungary fall under this 
category? What are the pros 
and cons in general?
Most economic change or policy 
shifts produce winners and losers. 
Migration has a similar effect. 
Migration is typically beneficial 
for the recipient country but under 
certain conditions, such as the 
presence of a generous welfare state, 
it can be excessive because it causes 
"welfare tourism". There is evidence 
that more generous welfare benefits 
attract more migrants, and that 
migrant populations make more 
use of the welfare state than native 
ones. This evidence points to a 
conflict between the generosity of 
welfare states, the principle of social 
inclusion and the free movement of 
people.
However, migration in Hunga
ry is not a major problem. This is 
because Hungary is primarily a 
transit country towards the much 
wealthier Western European 
countries. Moreover, the welfare 
state in Hungary is not particularly 
generous, thus, it does not act as a 
welfare magnet. Overall the number 
of migrants staying in Hungary is 
rather small.
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Igazgatói páholy

Bársonyos átadást szeretnék -  Beszélgetés Bálint Andrással
Bálint András immár harminc 
éve a Radnóti Miklós Színház 
igazgatója, neve teljesen egy
beforrt a Nagymező utcai kis 
teátruméval. A következő évad 
azonban az utolsó lesz, amikor 
ő vezeti az intézményt, hisz 
bejelentette, hogy hetvenkét 
évesen már nem pályázik újra. 
Vele beszélgettünk a színház 
múltjáról, jelenéről -  és arról 
is, hogy ő maga milyen közeli 
és távolabbi jövőt szeretne a 
Radnóti Színháznak.

Korábban, mikor e sorozat ke
retein belül beszélgettem szín
házigazgatókkal, mindig volt va
lamilyen botrány, amire rákér
dezhettem. A Radnóti kapcsán 
azonban nem tudok ilyenről... 
Tényleg ennyire nyugodt és ki
egyensúlyozott a légkör Önök
nél?
Úgy gondolom, hogy nem szabad fö
löslegesen kifelé fecsegni a konflik
tusainkról. Persze vannak szakmai 
vitáink a próbafolyamatok során, de 
-  ezt csak halkan jegyzem meg, nem 
merem elkiabálni -  úgy érzem, alap
vetően kiegyensúlyozottan mennek 
a dolgaink.

Harminc éve lett a Radnóti Szín
pad (korábbi Irodalmi Színpad) 
igazgatója. Akkor is valami ilyes
mit képzelt el, amilyen mostanra 
a Radnóti Színház lett?
Igen, ilyesmit. Az akkori elképzelé
semet úgy neveztem, hogy „értel
miségi kamaraszínház" (a „polgár" 
szót nem volt szerencsés használni 
1985-ben) -  és ez a város közepén ta
lálható kicsi, mindössze 230 ülőhe
lyes épület adja magát erre. Nyilván 
az én ízlésem is jelentős mértékben 
meghatározta a változásokat. Fontos 
számomra az irodalmiság; az, hogy 
jó magyar mondatok hangozzanak el 
a színpadon. És persze a színészi já
ték: mindig figyeltem arra, hogy a le
hető legjobb színészek játsszanak itt.

A társulat, mely talán az egyik 
legjobb ma Magyarországon, 
nem túl nagy létszámú. Ez jelent 
problémát?
Tényleg nem vagyunk sokan, sőt ta
lán kicsit hiányos is most a színház 
társulata. Amikor kiválasztjuk a kö
vetkező bemutatókat, mindig erősen

gondolkodom a társulatban: fontos 
szempont, hogy a lehetséges előadá
sokban kik fognak játszani. Persze 
szoktunk kiváló vendégművésze
ket is hívni (pl. Rudolf Pétert a Holt 
lelkekbe, Gáspár Sánclort és Szabó 
Kimmel Tamást a Karamazov testvé
rekbe, László Zsoltot a Platonovba), 
ők jól kiegészítik a társulatunkat.

A műsorpolitikájuk meglehető
sen változatos. Mi a kapcsolat az 
egyes, repertoárjukon szereplő 
darabok között?
Nehéz arra válaszolni, hogy jön össze 
az Alföldi Róbert rendezte Platonov 
és a most készülő Spam operett vagy 
a Hedda Gabler és a Bolha a fülbe. Az 
én ízlésem kétségtelenül meghatáro
zó pont. A Radnóti polgári színház, 
az előadásaink mindegyike belefér 
ebbe a keretbe.

A „polgári” szót nagyon sokan 
használják a lehető legváltoza
tosabb értelemben. Mit jelent a 
„polgári színház” az Ön számá
ra?
Felvilágosult, kulturált, európai és 
magyar. Tisztességes, ízléses, szak
szerű, hagyománytisztelő és kíván
csi az újra. Lehetőleg magas minő
ségben.

Az utóbbi években többek kö
zött Alföldi Róbert, Mohácsi Já
nos és Zsótér Sándor személyé
ben a magyar színházi élet meg
határozó és karakteres rendezői 
dolgoztak Önöknél. Darabra hív 
rendezőt, vagy a rendező hozza 
magával a darabot?
Először mindig a rendezővel veszem 
fel a kapcsolatot, és együtt keresünk 
egy olyan darabot, ami jól áll a ren
dezőnek, a társulatnak és a budapes
ti színházi életnek is.

Nemcsak férőhely tekintetében 
kicsi a színház, hanem maga a 
színpad is az. Ez jelent korláto
kat?
Hat és fél méter széles a színpad, rá
adásul a közepén egy olyan, három 
épületet tartó oszloppal, amelyet 
minden díszletünkbe bele kell építe
ni. Gondolkodtunk egy stúdiószín
ház kialakításán, de végül egy pró
batermet csináltunk inkább, ott vi
szont infrastrukturális okokból nem 
tudunk nézőket fogadni. Azért így 
is elég tágak a lehetőségeink: a Bu
borékok egyes jeleneteiben például 
egyszerre tizenhat színész fér el a 
színpadon (plusz a zenekar), az Úr és 
kutya című estemben pedig csak én 
vagyok színpadon, meg egy kutya.

A Radnótinak Valló Péter szemé
lyében főrendezője is van. Azon
kívül, hogy évadonként rendez 
egy előadást, mi az ő szerepe és 
feladata a színház életében? 
Péter régi munkatársam, minden 
lényeges kérdést megbeszélek vele. 
A premier előtti héten ő is megnézi 
velem együtt a készülő előadást, és 
konstruktív javaslatokat tesz a ren
dezőknek.

Hova pozícionálja a Radnóti 
Színházat Budapest sokszínű 
és sokszereplős színházi életé
ben?
Sokszor emlegetnek minket együtt 
a Katonával és az Örkénnyel, és ez 
rendben is van. Különböző stílusú
ak vagyunk, de mindhárom színház 
értelmiségi és progresszív, miközben 
talán egyik sem radikálisan alterna
tív. Valószínűleg a közönségünk is 
nagyrészt fedi egymást.

Egy korábbi interjújában említet
te, hogy nem sikerült utódot ki

nevelnie. Ez minek tudható be? 
Játszhat ebben szerepet a szín
ház kis mérete?
Nem gondolom, hogy ez a színház 
méretéből adódna, a Katona József 
Színházban ugyanis öt éve remekül 
meg tudták ezt oldani. Azt, hogy 
nem sikerült utódot kinevelni, önkri
tikusan mondtam. Sok tehetséges és 
fiatal rendező dolgozott itt az utóbbi 
években, de egyikükkel sem kerül
tem olyan kapcsolatba, hogy utódot 
láttam volna bennük.

Jövőre érkezik az új igazgató. 
Hogy képzeli el az átadás folya
matát?
Bízom abban, hogy bársonyos lesz 
a váltás. Ha február 1-jén érkezik az 
új igazgató, az átmenet harmonikus 
és szakszerű lehet. A jövő évad még 
szinte teljesen az én felelősségem, a 
következő pedig az övé. Persze bí
zom benne, hogy jól tudunk majd 
együttműködni az utódommal, és 
egyikünk sem fog olyat csinálni, 
ami a másik kárára válna. Annyi 
rossz példát láttunk mostanában 
(Újszínház, Nemzeti, Pesti Magyar), 
ahol -  komoly gazdasági károkat is 
okozva -  sikeres előadások kerültek 
le repertoárról, egzisztenciák mentek 
tönkre... Bízom benne, hogy mind
ez itt művészi egyetértésben, a lehető 
legkevesebb zökkenővel valósulhat 
majd meg.

Megkeresték már Önt, akár az 
utódaspiránsok, akár a fenntar
tó részéről, hogy mondjon véle
ményt?
A pályázáson gondolkodók közül 
többen is megkerestek már, egyikük 
szellemesen megjegyezte, hogy a 
Radnótiban az áldásom nélkül nem 
lesz igazgató -  és ez talán igaz is. A 
döntés a fővárosi közgyűlésé, de a 
véleményemet minden bizonnyal ki 
fogják majd kérni.

Hogy látja saját magát 2016. feb
ruár 1-től?
Nyugdíjas színész leszek, korom
nak és karakteremnek megfele
lő szerepeket szeretnék továbbra is 
játszani. Jövőre lesz egy Heltai-es- 
tem itt, a Radnótiban (az Úr és ku
tya az évad végén lekerül a reper
toárról), és amellett, hogy ezenkívül 
is lesz még egy bemutatóm, ben
ne vagyok a repertoárban. Bízom 
benne, hogy nem cserélnek majd le.

DICSÜK DÁNIEL
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Anne Frank em léke
„Állandóan keresem a módját, 

hogyan lehetnék olyan, amilyen 
lenni szeretnék, és lennék is, ha... 

nem volnának mások is a világon."
(Anne Frank)

Anne... Frank... Anne Frank.
Napló...?!

Megdöbbenve tapasztalom, hogy a 
mai fiatalok közül sokan csak eddig 
a három szóig ismerik a fiatal lányt 
és az ő tragikus életét. Úgy gondo
lom, halálának hetvenedik évfordu
lója alkalmából illő lenne helyreten
ni emlékét.
Anne Frank története nem egyedi: 
valójában több ezrek sorsa volt ha
sonló. Fiatal német zsidó származá
sú lányként kellett szembenéznie a 
második világháború szörnyűsége
ivel. Családja Amszterdamba mene
kült az üldöztetések elől, ahol csak
nem huszonöt hónapig rejtőzködtek 
édesapja, Otto Frank cégének egy 
hátsó szegletében. Suttogva beszél
tek, lábujjhegyen jártak, s minden 
nap rettegtek. Tulajdonképpen élve 
eltemetkeztek. Egy ismeretlen fel
jelentést követően Auschwitzba,

majd Bergen-Belsenbe deportálták 
nővérével, ahol éheztették, és fizi
kai megterhelésnek tették ki őket. 
Szervezetük teljesen legyengült, s 
mindketten tífuszban hunytak el -  
csupán néhány héttel a tábor felsza
badítása előtt.
Anne Frank saját története azon
ban egy naplóval kezdődött. Az író
nőnek készülő lány tizenharmadik 
születésnapja alkalmából kapta a 
naplót szüleitől, mely később lakat 
alatt őrizte a lány gondolatait. Az 
üres lapokat a családjáról, barátai
ról írt sorokkal, az álmaival, félel
meivel és reményeivel töltötte meg. 
Egyes történeteit képzeletbeli barát
jának, Kittynek címezte, azonban 
jegyzeteit elsősorban a jövő nem
zedékeinek szánta. A háború után 
ugyanis szerette volna kiadatni 
könyvét, hogy hű képet fessen a né
met megszállásról, s hogy megaka
dályozza a világ talán legnagyobb 
gyűlölködésének feledésbe merülé
sét. Végül a család egyetlen túlélője, 
az édesapa váltotta valóra az álmot, 
s adta ki posztumusz kötetként a 
lány írásait.

Anne Frank története kétségkívül 
cenzúrázatlan betekintést nyújt a 
holokauszt fájdalmaiba, de nem 
csupán történelmi szempontból je
lentőségteljes -  ugyanis megszó
lít! Szülőket, akik néha nem értik 
gyermekeik viselkedését; fiatalokat, 
akik hasonló kusza gondolatok
kal küzdenek. Anne Frank erőt ad 
azoknak, akik túlélték a borzalma

kat, s minden nap rettenetes emlé
kekkel kelnek és fekszenek -  vala
mint elgondolkodtatja a szerencsé
sebb korokban születetteket, hogy 
akár belőlük is lehetett volna egy 
Anne Frank.
Emléke tovább él és éltet mindenkit, 
aki még „szellemre nagy, de ha tet
teit nézzük, oly kicsiny."

HALKÓ PETRA

Az elefántcsonttorony földszintjén
Alejandro González Inárri- 
turól a filmes díj szezon
lezárultával távirati stílusban 
azt lehetne mondani; hogy 
Hollywood és a független film 
világa is a rendezők trónjára 
emelte. Akkor azonban, ami
kor február végén átvette az 
amerikai filmakadémia arany
szobrát, ennél valójában va
lami sokkal fontosabb dolog 
történt: újra egymásra talált a 
szerzői és a közönségfilm.

Bizonyos szempontból viszonylag 
hamar, mindössze öt nagyjáték- 
filmmel a háta mögött ért révbe a 
mexikói filmes. Az ötvenegy éves 
művész eddigi karrierje során nem
csak, hogy népes rajongótáborra tett 
szert, hanem sajátos stílusának -  fő
leg egyedi narratív technikájának -  
köszönhetően egy ellentmondások
tól mentes, egységes képet alakított 
ki magáról mind a közönség, mind 
a szakma köreiben. Az elmúlt más
fél évtizedben munkássága követ
kezetesen a különböző emberi élet

pályák összefüggései és kiszámít
hatatlan egymásba fonódása köré 
épült. Jellemzően sorsdrámákon 
keresztül kísérelte meg megragad
ni az emberi társadalmak kohéziós 
erejét, működésének lényegét.
A téma iránti alázata és szakmai 
precizitása ugyanakkor azzal járt 
együtt, hogy első négy filmje egy 
percre sem ereszti el az ábrázolt 
helyzetek és karakterek véres ko
molyságát; fikarcnyi könnyedség 
nélkül, a komor szemlélődés néző
pontjából meséli el történeteit. Ez 
persze egy ideális befogadói kör
nyezetben nem szabadna, hogy kri
tikának számítson, de az vitatha

tatlan, hogy sötét hangulatú, kőke
mény drámái bizony megülik az át
lagos filmfogyasztó gyomrát, amit 
vagy felold a rájuk egyébként szin
tén jellemző katartikus befejezés, 
vagy nem.
Legújabb alkotásával, a Birdmannel 
a komoly társadalomtudós vég
re mosolyra húzta a száját, még ha 
csak egy ironikus félmosolyra is. 
Ez viszont elengedhetetlen volt ah
hoz, hogy áttörje a saját népszerű
sége fölé húzott plafont -  az csak 
hab a tortán, hogy a film az alkotó 
és a közönség viszonyát járja kö
rül. Mindezt szerencsére úgy tette, 
hogy cseppet sem engedett a szak

mai igényességből, és a továbbra is 
súlyos üzenetet egy könnyedebb, 
lendületesebb stílussal juttatta célba 
ahelyett, hogy a tartalmat feláldozta 
volna a szórakoztatás oltárán.
A jövőre nézve Inárritu rendezői és 
a Birdman legjobb filmnek járó Os- 
car-díja messze túlmutat önmagán. 
Az aranyszobor presztízse a Coen 
testvérek 2008-as sikere óta eltelt 
időszakban súlyosan devalválódott 
a divatkampányok és szakmaiatlan 
trendek közepette; mondhatnánk, 
hogy tulajdonképpen komolyan 
sem érdemes venni. Idén azonban 
bekövetkezett az a némileg váratlan 
esemény, hogy a széles nyilvános
ság igénye és elismerése találkozott 
a kreativitással, az eredetiséggel. 
Fiogy ez csak a csillagok szerencsés 
együttállásának köszönhető, vagy 
egy üdvözlendő tendencia kezde
te, azt még nem lehet tudni. Az vi
szont bizonyos, hogy szükség van 
új Tarantinókra -és Scorsesékre, 
akik megint életet lehelnek a mű
vészet és a szórakoztatás lassan, de 
biztosan kihűlő kapcsolatába. Akik 
képesek megmutatni, hogy a mű
vész nem méterekkel a nézők felett 
lebeg, hanem egy közülük; olyan, 
aki érti őket, és meg tudja magát ér
tetni velük.

BOGATIN BENCE
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A m űvészetek tízéves palotája
Március 15-én ünnepelte ju
bileumi 10. születésnapját a 
Művészetek Palotája, amely 
háromévnyi építkezést köve
tően 2005-ben nyitotta meg 
kapuit a nagyközönségnek. 
A kezdetben ellentmondásos 
megítélésű épület és vele az 
intézmény az eltelt egy évti
zed alatt a budapesti városkép 
és a hazai kulturális kínálat 
szerves részévé vált; ma már 
elképzelhetetlen lenne nélkü
lük a főváros.

Annak idején nagy port kavart az 
uj kultúrközpont, egyrészt az akkor 
még itthon szokatlan, tömbszerű, 
letisztult tömegformálása (mely a 
Zoboki, Demeter és Társaik építész- 
irodának köszönhető), másrészt a fi
nanszírozás botrányai miatt, ugyan
is az előzetesen tervezettnek több 
mint duplája, körülbelül 74 milliárd 
forint lett a végösszeg.
A közel hatvanötezer négyzetméte
res épületkomplexum különleges
sége a Bartók Béla Nemzeti Hang- 
versenyterem, amely kiváló akusz

tikájának köszönhetően a kontinens 
egyik legjobbja, ahogy ezt alkalman
ként akár kétezer látogató is megta
pasztalhatja. Emellett kialakítottak 
egy kisebb, közel ötszáz férőhelyes 
termet (Fesztiválszínház) is, amely 
méreteivel és műszaki adottságaival 
az ország élvonalába tartozik.
A 2011 óta Káéi Csaba igazgatása 
alatt álló Müpa külföldön az egyik

legismertebb magyar kulturális 
márkának számít, amely egyedülál
ló módon képviseli az alkotóművé
szet különböző válfajait. Helyet ad 
komoly-, kortárs-, könnyű-, jazz- és 
világzenének, operának, új cirkusz
nak, táncnak, irodalomnak, filmnek 
és -  az épületben található Ludwig 
Kortárs Művészeti Múzeum révén -  
a képzőművészetnek egyaránt.

Az intézmény alapvető feladata -  a 
hazai és európai művészeti hagyo
mányok tiszteletben tartásával -  az 
új irányok és irányzatok bemutatá
sa, illetve közérthetővé tétele. Való
színűleg ennek jegyében született 
meg a fiatalok körében is méltán 
népszerű könnyűzenei programso
rozat, az MR2 Akusztik+, amely a 
Petőfi Rádió legnépszerűbb hazai 
előadóit szólaltatja meg akusztikus 
formában.
A fiataloknak szóló rendezvények 
mellett idén is világhírű klasszikus 
előadókkal találkozhat a közön
ség, ugyanis márciusban elindult 
a tizenegyedik évad. A hagyomá
nyoknak megfelelően Haydn A te
remtés oratóriumával kezdődik, az 
Osztrák-Magyar Haydn Zenekart 
ezúttal is Fischer Adám vezény
li. Itt lesznek a Bécsi Filharmoni
kusok Valerij Gergijev és Herbert 
Blomstedt vezényletével, valamint 
ismét megrendezik a Régizene Fesz
tivált a Le Poéme Harmonique köz
reműködésével, és lesz ismét Buda
pesti Wagner Napok is. Utóbbi ke
retében újra színpadra áll a mester 
2013-ban zajos sikert aratott A nürn
bergi mesterdalnokok című operája.

HORVÁTH MÁTÉ

Variációk kortársra
Rengeteg problémába és kér
désbe ütközünk, amikor a 
kortárs művészet kerül szó
ba: bár szinte mindenkinek 
van tapasztalata róla, mégis 
majdnem lehetetlen egy eg
zakt megfogalmazást adni rá. 
Kortársnak legtöbbször a hat
vanas évek utáni művészeti 
alkotásokat nevezik -  legyen 
szó festészetről, irodalomról, 
képzőművészetről, táncról, 
zenéről vagy éppenséggel a di
vatról.

Lelke a dekonstrukció, mely már a 
dadaizmusban is nagy szerepet ka
pott. A posztstrukturalista Jacques 
Derrida határozta meg először a 
nyelvészet területére értendőén a 
dekonstrukció fogalmát: nézete 
szerint az eddigi struktúrákat szét 
kell szedni elemeire, majd újraértel
mezni. A Derrida-gondolatmenet 
szerint több filozófiai megközelítés,

igazság is érvényes lehet egyetlen 
dologra.
Mégsem minden ember igénye, 
hogy az absztrakció vagy a dekonst
rukció kirángassa őt a művészet ha
gyományos gyönyörködtető szere
pének (amit az iskolában jól belénk 
véstek) szánt állapotából. Ha azon
ban valaki tényleg időt szakít egy- 
egy kortárs alkotás értelmezésére, 
akkor igazán érdekes gondolatokra 
is bukkanhat bennük.
Hazánkban az idén huszonöt éves 
Ludwig Múzeum ad otthont a leg
több ilyen alkotásnak, az intézmény 
évfordulójának alkalmából egy kü
lön kortárs gyűjtemény (Ludwig 
25) tekinthető meg az év végéig. A 
művészek a Szovjetunió európai 
tagországainak a rendszerváltá
sok okozta társadalmi változása
it és a kapitalista társadalmakhoz 
való csatlakozást dolgozták fel a 
legtöbb alkotásban. A nyolcvan 
művet felsorakoztató kiállításon 
számomra az a kérdés volt a legér
dekesebb, hogy vajon mitől is poszt
modern (vagy kortárs) valami: el

végre nem az idő, hanem a gondola
tisága határozza meg. Picasso képei 
ugyanúgy posztmodernnek számí
tanak, mint például az említett tár
laton látható Benczúr Emese-mű.
A kortárs képzőművészetet kon
ceptuálisnak, azaz fogalminak is 
szokták nevezni, s habár ez nem az 
ezredforduló hozadéka, mégis na
gyon sok ember továbbra sem tud 
mit kezdeni vele, különösen, hogy 
az alkotások nagy hányadának Cím 
nélkül nevet adták -  nem véletlenül. 
Sigmar Polke (Cím nélkül) alkotását 
néztem, mellettem egy idegenveze
tő magyarázott a csoportjának min
denféle szimbólumról és techniká
ról, majd feltette a tanár nénis kér
dést, amire természetesen senkinek 
nem akaródzott választ adni: mit je
lent számukra ez a mű?
Talán mindenki találkozott már 
azzal az érzéssel, amikor egy mű
vészeti alkotást nem tud komo
lyan venni. Felvetődik hát a kér
dés: van-e helye a humornak, és 
ha igen, hol a kortársban? Művé
szet az, amit annak tekintünk. Le
het-e így a 21. század művészete a 
művészetnélküliség vagy pontosan 
az, hogy minden művészet? A fo-

galmiság eltereli a műről a fókuszt, 
és az egyén gondolatai, érzései ke
rülnek a középpontba.
Ciprian Muresan, aki szintén kiállí
tó is, mondta azt, hogy célja leszá
molni azzal a társadalmi sztereotí
piával, miszerint a művész valami 
kiemelkedő ember, elvont zseni. 
Szerintem a lényeg talán a kettő kö
zötti finom vonal: a befogadó értel
mezi a művet, akkor nemcsak hogy 
számára lesz műalkotás (nem egy 
darab felirat), ezáltal ő is művész.

TAMÁS DOROTTYA
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Közkincs

Az éj árnyai
Sötét az utca. Csendes. Az égbol
ton csillagok milliárdjai ragyog
nak nevetve. Hús szellő fújdogál, 
rezgeti az ágakat. Az összes utca 
kihalt. Soha, soha ilyen könnyű
nek még nem tűnt az élet. A vi
lág lábujjhegyen jár a kedvemért. 
A drága. Majd alkalomadtán kö
szönetét rebegek neki, de most ro
hanok, mint mindig. Jó lenne egy 
kicsit megállni, és megcsodálni 
ezt a gyönyörteli éjszakát. Gyors 
a gondolat, repül is tovább, akár
csak én. Jót tesz az éjszakai levegő, 
kitisztítja a fejem. Amilyen sárká- 
nyos hangulatom volt egész nap, 
rám is fér. Környezetem már kez
di megszokni zord hangulataimat, 
talán még tolerálni is. Jó nekik. 
Gyorsan betérek egy kisboltba, 
még mielőtt megérkeznék célom
hoz. Ahogy az áruval megrakott 
polcok között sétálgatok, eszem
be jut Thomas. Hozzá igyekszem 
épp. Nem túlzók, ha a barátomnak 
nevezem. Lassan egy éve tettem 
szert e különleges kapcsolatra. És 
persze ez is, mint minden jó dolog 
az életemben, egy puszta véletlen
ből adódott. Egy közös barátunk 
búcsúbuliján ismertem meg. Az 
életnek van humora. Közös bará
tunk azóta eltűnt az életemből, ő 
maradt. Bánom, hogy így alakult, 
de már nem tudok ellene tenni. 
Ahogy az italok között válogatok,

eszembe jut, mi is lenne velem nél
küle. Valószínűleg rövid úton az 
őrületbe kergetném saját maga
mat. Szerét és számát sem tudom, 
hányszor rohantam hozzá kisded 
gondjaimmal azóta a nyári este 
óta. Talán már ő sem tartja szá
mon. Nem csodálnám. Tipródá- 
som végén leveszek a polcról egy 
üveg vodkát. Persze a választásom 
sem fogja meglepni. Ismeri ked
venc agyhűtő koktélomat csakúgy, 
mint egyéb szokásaimat. Gyorsan 
fizetek a kasszánál az unott pénz
tárosnak, villantok rá egy csillogó

mosolyt, hátha feldobom az esté
jét. Tudomásul veszem sikertelen
ségemet, és kilépek a boltból. Az 
üveget elrejtem a táskámba, és las
san sétálni kezdek. Jókora út áll 
előttem, de nem szállók buszra. 
Hűtöm az agyam. Mindenki meg
mondhatja, aki látott ma: rám fér. 
Napok óta őrült módjára futkosok. 
Amint belekezdek valamibe, el is

dobom, mert meguntam. Képtelen 
vagyok lefoglalni magam. Persze 
az agyamba lopakodik napok óta 
tartó zavartságom oka. Mivel még 
mindig nem értem, újfent felbosz- 
szantom magam. Inkább elhesse
getem magamtól a gondolatot. El
végre ha nem foglalkozom vele, 
olyan mintha nem is lenne. Ember
társaink többségének rendkívül jól 
megy ez a technika. Ha a homok
ba dugjuk a fejünket, a probléma 
megszűnik létezni. Kár, hogy ez 
nekem sosem ment. Egy időre a 
szőnyeg alá tudom söpörni, de so

sem hagynak nyugodni. Ádáz kis 
gonosz szörnyekként lesik, mikor 
lankad éberségem, és mikor tud
nak visszaférkőzni a tudatomba. 
Ezt az opciót is kilőttem. Kezdek 
tanácstalanná válni, ami újfent fel
idegesít. Szorosabbra fogom maga
mon a bőrkabátot, és sietősebbre 
veszem lépteimet. Szívesen ven
ném már, ha véget érne kis túrám. 
Három buszmegálló sosem tűnt 
ilyen hosszúnak, mint most, ami
kor már szinte futok a saját gondo
lataim elől. Kisvártatva meglátom 
az ismerős utcát. Az utolsó kétszáz 
métert már rohanva teszem meg. 
Mikor megállók a kerítés előtt, és 
becsöngetek, tüdőm zihál, lába
im pedig remegnek a futástól. Pár 
perc toporgás után Thomas meg
jelenik a kapuban. Arckifejezésén 
látom, igencsak zilált lehetek. Nem 
is kérdez semmit, csak szótlanul 
beterel a kapun. Hatalmas dán 
dogja játszva fut felém, de most 
csak bágyadtan megsimogatom a 
fejét. Thomas bevezet a konyhába, 
és még mindig nem kérdez sem
mit. Hirtelen eszembe ötlik, én ide 
italozási céllal jöttem. Előveszem 
az üveg vodkát a táskámból, és 
átnyújtom. Ahogy sejtettem, arc
izma sem rezdül. Csendesen tevé
kenykedni kezd a konyhában, míg 
én a fotelban fészkelődök. Hallom, 
hogy poharakat löbböl, fiókokat 
nyitogat. Pár perc múlva elém ce
lebrálja italomat. Láthatja rajtam,

hogy nem kicsi a baj mérete, ehhez 
igazította a pohár méretét is. Csak
nem színültig van vodkanarancs- 
csal. Kortyolgatom a jeges nedűt, 
és az agyam is kezd lehűlni. Nem 
bírok egy helyben ülni, így in
kább járkálni kezdek a szobában. 
Eleinte mosolyogva, majd mind 
furcsábban szemléli csendes dü
höngésemet. Nem kérdez semmit, 
persze hogy nem. Megvárja, míg 
magamtól előadom közlendőmet. 
Nem sürget. Áldott legyen érte. 
Hisz a saját fejemben sem tudok 
rendet rakni. Hogy várhatja akkor 
bárki is, hogy rendezetten előad
jam jövetelem célját?
-  Nos? -  szólal meg végül. Elkia
báltam... áldás visszaszívva. Kur
ta mondat, nem is kell több, és én 
máris visszarogyok a fotelba. -  
Mondasz is valamit, vagy csak a 
szervezeted rongálásának okán 
kerestél fel? -  mutat poharamra, és 
a meggyújtatlan cigarettára a szám 
sarkában. Ha már eszembe juttatta, 
öngyújtót kotrok elő, és körülmé
nyesen rágyújtok. Jó mélyen leszí
vom a füstöt, mintha ezzel is ma
gamat akarnám nyugtatni. A sem
minél hatásosabb.
-  Mondd, volt már olyan az életed
ben, hogy nem értettél valamit, és 
ez a dolog szükségszerűen az őrü
letbe kergetett? -  kérdezem, le sem 
véve szemem a pohár pereméről.

(folytatása következik) 
KYRA KING
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közgazdász

Idén április 18-án és 19-én 
már ötödik alkalommal ren
dezik meg a főváros talán leg- 
szerethetőbb rendezvényso
rozatát, a Budapest 100-at. Az 
egész várost megmozgató civil 
esemény az OSA (Open Soci
ety Archives at Central Euro
pean University) Archívum és 
a Kortárs Építészeti Központ 
(KEK) kezdeményezésére 
jött létre, célja, hogy felhív
ja a figyelmet a körülöttünk 
lévő épületek értékeire, vala
mint az ott élők történeteire. 
Az eseményhez minden olyan 
ház -  lakóépület vagy intéz
mény -  csatlakozhat, amely
nek az építése kapcsolódik 
1915-höz: ekkor kaptak épí

tési engedélyt, ekkor volt az 
alapkőletétel, ekkor adták át 
stb.

Két éve a Guardian egy cikké
ben beválogatta a kontinens leg
érdekesebb programjai közé. „Zse
niálisan egyszerű koncepció. Cso
dálkozunk, hogy más városok még 
nem követték a példáját." -  írták 
róla akkor.
„Ez a program olyan városi civil 
ünnep, amelynek közösségépítő 
szerepe is kiemelkedő, hiszen kü
lönböző társadalmi hátterű embe
reket és generációkon átívelő közös
ségeket hoz közelebb egymáshoz." 
-  olvasható a rendezvény honlap
ján. És milyen igaz! A BudapestlOO 
amellett, hogy a város olyan értéke
ibe enged betekintést, amelyek más 
alkalmakkor csak egy nagyon szűk 
csoport (általában a lakók) számára

elérhető, össze is hozza az embere
ket. Ilyenkor fiatalok hallgathatják 
az idősebb generációk történeteit, 
élményeit, olyan események válnak 
a közkincs részévé, melyek amúgy 
könnyedén a feledés homályába 
merülhettek volna. Ebben pedig a

BudapestlOO lelkes önkéntes csapa
tának nagy szerepe van, hiszen ők 
segítenek egymásra találni a meg
nyíló épületek lakóközösségeinek 
és a látogatóknak.

HORVÁTH MÁTÉ

Fővárosi buszközlekedés -  egy évszázad távlatából
2015-öt írunk: napjaink Buda
pestjén 277 járatviszonylaton 
összesen 1300 autóbusz köz
lekedik. Egy átlagos napon a 
tömegközlekedést használók 
mintegy 40%-a száll buszra. A 
mai vonalhálózat kialakulása 
jelentős múltra tekint vissza: 
pontosan 100 éve indult el a 
menetrend szerinti autóbusz
közlekedés a hajdani székes- 
fővárosban, az Andrássy úton. 
A nevezetes évforduló tisztele
tére március 1-jén felvonulást 
rendeztek a Hősök terénél, 
ahol a különböző korszakokat 
fém jelző járműveket állították 
ki, illetve nyílt napot is tarta
nak április 26-án a kelenföl
di autóbuszgarázsban, mely 
egyébként 1949 óta működik.

1915. március 1-jén reggel indult 
első útjára a büszke 1-es járatszámot 
viselő busz, mely az akkori Aré
na (mai Dózsa György) utat kötötte 
össze a Vilmos császár (mai Bajcsy- 
Zsilinszky) úttal. Ez nem azt jelen
ti, hogy ezt megelőzően nem közle
kedtek buszok a városban, hanem 
ez volt az első állami szervezésű já

rat, mely 15 percenként közlekedett, 
egész pontosan kettő darab jármű
vel: közülük az egyik benzinmoto
ros, a másik pedig elektromos -  rá
adásul kétszintes -  volt. Mai szem
mel nézve szokatlannak tűnhet, 
hogy kezdetben nem voltak meg
állók, a buszokat -  az útvonalukon 
belül -  tetszőleges helyeken le lehe
tett inteni. Habár eleinte az embe
rek idegenkedtek a közlekedés ezen 
formájától, utóbb gyorsan népszerű

vé vált: 1917-re már tizenegy darab 
busz járt a 3,8 kilométer hosszúsá
gúra bővített vonalon.
A buszközlekedés kiépülése az 
1920-as évektől kezdődött el igazán, 
mivel a villamoshálózat költséges 
bővítésével összehasonlítva ez gaz
daságosabb volt, emellett ekkoriban 
gyorsabb volt busszal utazni, ezért 
is került többe egy buszjegy. 1928-ra 
12 viszonylaton 67 jármű közleke
dett, például a mai 5-ös és 7-es bu

szok elődei már ekkoriban is jártak. 
A folyamatos bővülésnek a máso
dik világháború vetett véget: az ost
rom alatt szünetelt a tömegközleke
dés, és a harcokban a buszállomány 
mintegy fele megsemmisült. Az au
tóbusz-közlekedés 1968-as megala
kulása óta a BKV hatáskörébe tar
tozik. A mára legendássá vált 1-es 
busz egészen 1995-ig közlekedett.

SZALAI RÉKA
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Nyugalmas zugok a város zöld szívében
Múlt havi számunkban írtunk 
azokról a helyekről, ahol kipi
henhetjük az órák fáradalmait, 
felkészülhetünk a következő 
kilencven percekre, és közel 
találhatók a Közgáz Campus- 
hoz. Most a Budai Campust és 
környékét vesszük górcső alá.

Az épületekből kilépve nem kell 
messze mennünk, egyből a termé
szet lágy öle vár ránk. A budai ol
dal nagy előnye, hogy a campus a 
Budai Arborétumban helyezkedik 
el, mely -  főleg tavasszal -  gyönyö
rű virágokkal, madárcsicsergéssel 
és illatáradattal fogad minket. Az 
arborban élő macskák és vadkacsák 
még a legszomorúbbak arcára is 
mosolyt tudnak csalni. Itt kávénkat, 
teánkat lassan elkortyolva erőt ve
hetünk a további tanuláshoz.
Szinte az egyetem szomszédságá
ban, alig egy percnyi sétára vár 
ránk a teknősökkel és madarak
kal teli Feneketlen-tó. A környéken 
mindenkit boldogsággal és nyuga
lommal tölt el az itt nyüzsgő élet. 
A domb puha gyepszőnyegén elte
rülve minden gondunk-bajunk elfe
lejtődik, úgy érezzük, mintha meg

állt volna az idő. A pihenést olykor 
a hozzánk szaladó játékos kutyák 
zavarhatják csak meg, a közeli ját
szótérről átszűrődő lurkók kacaja 
pedig gyermekkorunkat juttathat
ja eszünkbe. Sötétedés után aztán 
egyetemisták serege lepi el a helyet, 
és megbeszélnek minden aktuali
tást egy-két doboz sör társaságában. 
Kicsit messzebb, a Móricz Zsig- 
mond körtér szomszédságában a 
Gárdonyi térre lelhetünk. A kávé

zókkal és kisboltokkal körülölelt 
helyet nagyon kevesen veszik ész
re. Rengeteg pad és asztal várja az 
ide tévedőket, itt kényelmesen el
fogyaszthatjuk ebédünket vagy 
uzsonnánkat, vagy akár megírhat
juk a leckéket és a beadandókat. 
Azonban ha csendre és zavartalan 
tanulásra, kutatásra van szüksé
günk, akkor pár megállóra, a 18-as 
villamos vonalán eljuthatunk az 
Országos Mezőgazdasági Könyv

tárba, ahol mintegy fél millió ag
rártudománnyal kapcsolatos könyv 
és folyóirat áll rendelkezésünkre. 
Használatához be kell iratkozni, 
vagy napi jegyet kell venni, cseré
be viszont a magas színvonalú se
gítségnyújtás garantált. Ha mun
kánkkal végezve még mindig van 
szabadidőnk, akkor a könyvtárral 
szemben tárt karokkal vár ránk a 
Vérmező.

KALLA KRISZTINA

Alkoholgőzös műveltség
Elmennél valahova este, de 
nincs kedved bulizni? Szeret
néd feldobni valamivel az ala
pozást? Vagy kamatoztatnád 
a random Wikipedia-cikkek 
olvasgatása közben szerezett 
tudásodat? Próbálj ki egy 
kocsmakvízt!

Budapesten és pár vidéki városban 
a klasszikus kocsmasportok mel
lett egyre több helyen megjelentek a 
kocsmakvízek is. A műfaj az 1970- 
es években született az Egyesült 
Királyságban, és hamarosan nagy 
népszerűségre tett szert az angol
szász országokban. Magyarorszá
gon három-négy éve bukkant fel, és 
egyre több ember válik hódolójává, 
már országos bajnokságot is szer
veztek.
A játék menete és szabályai szerve
zőgárdánként eltérő, de az alapok 
azonosak. Általában négy-ötfős tár

saságoknak kell a kivetített kérdé
sekre válaszolni. A több körre bon
tott játékban, egy-egy etap épülhet 
zene-, filmjelenet- vagy képfelisme
résre, szimpla gyorsasági kérdések
re, esetleg összefüggést kell keresni 
a válaszok között, vagy a megfej
tések kezdőbetűit olvasva kapjuk

meg az utolsó megoldást. További 
pontokat lehet szerezni a plusz kér
dések bevállalásával, farsangra és 
halloweenre beöltözéssel, sőt van, 
ahol azzal tehetünk szert egy kis 
előnyre, ha kitaláljuk, hogy a rivá
lis csapatok mely kérdésekre nem 
tudtak válaszolni. A nyeremény ál

talában egy üveg ital, amit a kocsma 
ajánl fel.
A játék szépsége, hogy a legkülön
bözőbb műveltségű, érdeklődésű 
embereket hozza össze. A kérdé
sek szinte minden lehetséges téma
kört érintenek: történelem, földrajz, 
matematika, általános műveltség, 
sport, bulvár, aktuális események. 
Kim Kardashian gyermekének neve 
ugyanannyi pontot érhet, mint Dar
win evolúcióelmélete vagy Wagner 
összes művének ismerete. Vannak 
olyan csapatok, ahol egyetemi ku
tatók is játszanak, de sokszor egy
szerű baráti társaságok viszik el a 
trófeát. Semmi sem garancia a győ
zelemre.
Ha kedvet kaptál, akkor a szer
vezőcsapatok Facebook-oldalain 
(QuizNight, Pub's Culture, Cirkuszt 
a népnek! etc.) érdeklődhetsz, hogy 
legközelebb mikor tesztelheted élő
ben műveltségedet. Az sem gond, 
ha egyedül vagy: a legtöbb helyen 
gyorsan kerítenek neked játékostár
sakat!

SCHUCK RÓBERT
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Erős háttér vagy erős öntudat?
Nyolc különböző hely, tele is
meretlen emberekkel, várat
lan helyzetekkel. Fájdalom, 
csalódás, keserűség, újrakez
dés -  ezzel ajándékozott meg a 
sorozatos költözés. A sárospa
taki általános iskolai ballagást 
követően a családommal Pá
cinban vettünk és újítottunk 
fel egy családi házat. Szabolcs 
szívében, Nyíregyházán nőt
tem fel, ahol az ajtókat este 
kulcsra zárják az emberek, és 
legfeljebb a szomszédoknak 
köszönnek. A falu kultúrája 
idegen volt számomra, ráadá
sul új lakóként megnéztek a 
járókelők, a buszmegállóban 
pedig kibeszéltek a fiatalok. 
Időközben a családi biztonság 
is foszladozni kezdett: édes
apám elhagyott minket, az
óta sem tartjuk a kapcsolatot. 
2008 októberében édesanyám 
elhunyt. Összedőlt a szerény, 
de nyugodt életem, amelyen 
a rokonaim próbáltak segíte
ni. Tizenhat éves koromtól az 
érettségiig nagynénémnél él
tem Sátoraljaújhelyen, majd 
a saját lábamra állva kiléptem

a „nagybetűs életbe”. Alap
vetően introvertált szemé
lyiséggel rendelkezem, a mai 
napig nehezen illeszkedem be 
új közösségekbe, és a negatív 
tapasztalatok sem javítottak a 
helyzeten. Kétségbeejtő folya
matos bizonytalanságban élni, 
sohasem érzem azt, hogy „itt

hon” vagyok, állandó honvágy 
gyötör egy nem létező hely 
után.

Még nem voltam egyéves, mikor 
a szüleimnek sikerült beköltözni
ük -  természetesen velem együtt 
-  első saját, közös lakásukba. Első
szülött gyerekként hét évig én vol
tam a szemük fénye, nagyszüleim

közgazdász

is körülrajongtak, harmonikus volt 
a kapcsolat az egész családban. Sze
rencsére nem lettem annyira elké
nyeztetett, mint azt a neveltetésem 
indokolta volna: amit csak kértem -  
ha a szüleimtől nem is -, a nagyszü- 
leimtől biztosan megkaptam. Ter
mészetesen nem (csak) ezért imád
tam őket, és imádom máig, hanem 
mert mindig számíthattam rájuk, 
biztos pontként álltak mögöttem. 
Iskolából hazafelé nagymamámhoz 
vezetett az utam, sütit sütöttünk, 
dél-amerikai sorozatokat néztünk, 
és történelmet tanultunk együtt. 
Mikor megtudtam, hogy testvérem 
lesz, a filmekből tapasztalttal ellen
tétben nagyon örültem neki, máig 
legjobb barátnőmként kezelem, 
semmi hiányérzetem nem maradt a 
szüleim felől.
Tizenkét éves korom környékén ki
nőttük addigi lakásunkat, így át- 
hurcolkodtunk egy tágasabb, új 
építésű társasházba. Ugyan ez egy 
nagyobb beruházást jelentett, az évi 
egyszeri horvátországi nyaralásunk 
így sem maradt el egyik évben sem. 
Huszonhárom éves leszek nyáron, 
és még mindig együtt járunk nya
ralni. A nagyszüleimre továbbra is 
számíthatok, rengeteget segítenek 
még mindig, a szüleim támogatnak, 
a húgom imád, a kutyám hűséges. 
A gyerekkorom csodás és könnyed 
volt.
Hogyan fogok így a saját lábamra 
állni?

KLUBÉRT DÓRA, 
GYIMESI BERNADETT

Étterm etlenség az alagsorban
Nem tartom magamat előíté
letesnek -  jó falusi gyerekként 
az ételek esetében nem a külső 
az elsődleges szempont. Azok 
közé tartozom, akiknek még 
volt alkalmuk ebédelni a régi 
Sodexóban, az E alagsorában. 
Nem sokszor, egyszer... Eh
hez képest csak nagyot lehet 
fejlődni, gondoltam, amikor 
a nyitás napján elindultam 
az egyetem új étterme felé. 
Ennek ellenére furcsálltám, 
hogy gyakorlatilag semmilyen 
kommunikációt nem folytat
tak (és folytatnak) -  olyany- 
nyira, hogy a kínálat is csak 
lent tekinthető meg. Egyik 
nap ugyan kikerült egy kézzel 
írt, A/6-os méretű „étlap” a

földszinti étterem táblára, de 
ez az akció azóta lecsengett. A 
másik, amit nem tudok mire 
vélni, hogy korábban megke
restem az üzemeltető vállal
kozót a Közgazdásszal való 
együttműködés ötletével, de 
azóta sem kaptam választ.

Az étteremben bizakodva láttam, 
hogy sokkal jobban néz ki elődjénél, 
bár kissé átláthatatlan. 550 forintért 
zöldborsófőzeléket vásároltam virs
livel, de a kenyér pénzbe kerül, így 
nekiálltam anélkül elfogyasztani. 
Általános iskolások biztosan nem 
ehetnének itt, annyira cukros volt, 
és állagában jóval közelebb állt a 
leveshez. Másnap rokfortos csirkét 
választottam, ami mellé csak egy 
liter vizet kellett meginnom a só
tartalma miatt -  de az legalább in

gyenes. Egy héttel később adtam 
egy utolsó esélyt a dolognak. 13:40 
után érkeztem, egyetlen menü ma
radt addigra: bácskai rizses hús és 
tárkonyos csirkeraguleves. Utób
bi -  leszámítva, hogy gomba is volt 
benne -  kifogástalan volt. A főétel a 
kedvencem, de a felénél többet nem 
bírtam legyűrni: az őrölt paprika 
szemcséit éreztem a fogam alatt, a 
hús mócsingos volt.
Az árképzésüket nem teljesen ér

tem, főként a büfé-kávézóét nem. 
300 forint a Cserpes joghurt, 360 
egy szelet pizza. Nehezen tudom el
képzelni azt a hallgatót, aki kijön a 
Il-es előadóból, és inkább lemegy az 
alagsorba egy joghurtért/pizzáért, 
mint hogy átmenjen a Vásárcsar
nokba vagy a Friss Pékségbe, ahol 
100 forinttal olcsóbban megkapja. 
Az üzemeltető C épületnél lévő ét
terme ennél sokkal jobb... Kár érte.

PEKOL1 MIKLÓS
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Tudtad-e... 
a kutyákról?

A csoki a kutyák számára *  
kismértékben is méreg lehet, 
ugyanis a benne lévő (koffein 
és) teobromin „túlpörgetheti" az 
állatot, ami szélsőséges esetben qj* •  
halálhoz vezethet.

A kutyák nem képesek izzadni, 
V , m  a hőt csak a nyelvükön keresztül 

** tudják leadni, ezért is olyan 
veszélyes számukra a kánikula, a 
túlzott napsütés.

Dolguk végeztével nem azért 
kezdenek kaparni hátsó lába
ikkal, hogy betemessék a vég
terméküket, hanem hogy felhív
ják rá a figyelmet.

Kakuro: Most senki nem menekül a számolgatás elől, aki a megszokott rejt
vénnyel akarja átvészelni az unalmas perceket. No, nem kell megijedni, csak 
összeadásról van szó, és azon belül is csak egyjegyű számokkal kell dolgozni. 
A fekete háromszögekbe írt értékeket kell egyjegyű pozitív számok összege
ként felírni úgy, hogy egy összegen belül egy szám csak egyszer szerepelhet. 
Tehát a tíznek hiába felbontása az 1+2+2+5, mivel a 2-es ismétlődik. A számok 
a vízszintesen balról jobbra vagy függőlegesen fentről lefelé irányt adják meg, 
a visszafele irányokban nem érvényesek. GYIMESI BERNADETT
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Közszemle

A társadalomtervezés nem 
mérnöki munka 

-  interjú Horányi Özsébbel
Nagy felbolydulást váltott ki mind 
a diákok, mind az érintett oktatók 
körében a nemrégiben napvilágot 
látott hír, miszerint megszűnhet a 
népszerű kommunikáció szak. Az 
érintett minisztérium azóta cáfol
ta a sajtóértesüléseket, de mi fel
kerestük Egyetemünk professzor 
emeritusát, Dr. Horányi Ozsébet, 
hogy megtudjuk, mi állhat a plety
kák hátterében, és miért is elenged
hetetlen a kommunikációs képzés.

SÜLÉ ANDRÁS

A megújuló Corvinus- 
indentitás nyomában

Február során bejárta a sajtót az 
új koncepció, amely a corvinusos 
identitást hivatott kifejezni. Utá
najártam, mi állt a döntés hát
terében, és ennek során Dr.
Görög Mihályt, Egyetemünk 
rektorhelyettesét is megkérdez
tem.

BUJDOSÓ BEÁTA ZITA

A kommunikáció szak 
nagyon jól megtaníthatja, 
hogy milyen is az ember

Három hete a kommunikációs 
képzés megszüntetéséről szóló, 
azóta a döntéshozók által több
ször cáfolt hírek bukkantak fel. 
Ennek kapcsán Dr. Nyíri Kristóf 
oktatásfilozófust, a Mindentudás 
Egyetemének egyik alapítóját is 
megkérdeztük a kommunikációs 
szakok fontosságáról.

SÜLÉ ANDRÁS

Liftes eset
„Ments meg!" -  szólt a fiú, mire 
a lány megnyomott egy gombot, 
majd pár lélegzetvétellel később 
elköszönt, és sose látták egymást 
többé...
Nem, ez nem egy túlcukrozott 
románc klisés bevezetője, és nem 
is valami akciófilm gyengécske 
szerelmi szálának kezdő mozza
nata. Ez egyszerűen csak a va
lóság néhány pillanata. Pár hete 
így kezdődött az egyik napom, 
egy ismeretlen fiú két szavával, 
egy fiúéval, akinek az arcát nem 
láttam, de akinek a szavai egész 
nap a fülemben visszhangoztak. 
Még ma is gyakran eszembe jut. 
Nem a fiú, a szavai.

KOSKÓ BARBARA

Jegyrendszer
Igencsak megdöbbentem, amikor a 
jegypénztár ablakából nem a szo
kásos arc nézett vissza rám. Elődje 
már olyan régóta végezte munká
ját, hogy azt hittem, a hosszú évek 
során gyökeret eresztett székébe, 
és a végtelen munkaórák alatt iz
zadtságával együtt lényének esz- 
szenciája is beleivódott a kárpitba.

KELEMEN LUCI

Az esélyegyenlőség  
dalversenye lesz az 

Eurovízió?
Már csak két hónap, és megrende
zik a hatvanadik Eurovíziós Dal- 
fesztivált, ezúttal Conchita Wurst 
hazájában, Ausztriában. Minden 
évben voltak olyan „extravagáns" 
előadók, akik nézők millióinál 
csapták ki a biztosítékot megjele
nésükkel és/vagy előadásukkal, 
az utóbbi években azonban ez a 
humoros kitűnés inkább negatív 
diszkrimináció elleni kampányba 
fordult át, ezzel elnyomva „nor
mális", esetleg talán sokkal tehet
ségesebb előadótársaikat...

KALLA KRISZTINA
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